
DIARI DE SESSIONS DE LA
COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTS

DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 351-1992 Fq.Con.núm. 33/27 XI legislatura Any 2023 Núm. 11

 

Presidència
de la Sra. Patricia Gómez i Picard

Sessió celebrada dia 15 de novembre de 2023 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

Compareixença de la consellera de Presidència i Administracions Públiques, per informar sobre el Projecte de llei de pressuposts
generals de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a l’any 2024 (escrit RGE núm. 9436/23).. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 172

 



172 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 11 / 15 de novembre de 2023 

LA SRA. PRESIDENTA:

Si els sembla bé començam. Bon dia, senyors i senyores
diputades. Benvinguts a la Comissió d’Hisenda.

Compareixença de la consellera de Presidència i
Administracions Públiques, per informar sobre el Projecte
de llei de pressuposts generals de la comunitat autònoma de
les Illes Balears per a l’any 2024 (escrit RGE núm.
9436/23).

L’ordre del dia d’avui consisteix en la compareixença de la
consellera de Presidència i Administracions Públiques, per tal
d'explicar el pressupost de la seva conselleria per a l'any 2024. 

Assisteix a la sessió la consellera de Presidència i
Administracions Públiques, Sra. Antònia Maria Estarellas i
Torrens, acompanyada del seu equip: Sra. María José Bauzá i
Alonso, secretària general; Sr. Jaume Porsell i Alemany,
director general de Coordinació i Transparència; Sra. Francisca
Ramis i Pons, directora general de Relacions Institucionals i de
Relacions amb el Parlament; Sr. Antoni Mesquida i Bauzá,
director general de Funció Pública; Sr. Sebastià Sureda i Mas,
director general d'Emergències i Interior; Sra. Antònia Maria
Perelló i Jorquera, directora de l'Advocacia; Sra. Violeta
Rodríguez i Martínez, gerent de l'EBAP; Sra. Aina Sureda i
Amorós, gerent de GEIBSAU; Sra. Antònia Fornar i Thomàs,
cap de Gabinet; Sra. Marta Sureda i Rotger, cap de Premsa; Sr.
Juan Carlos Sabrafín i Roig, adjunt de Premsa; i Sra. Raquel
Sánchez i Collado, assessora tècnica. 

Abans de donar-li la paraula a la consellera, els demanaria
si hi ha substitucions. Per part del Grup Popular? 

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Jordi López substitueix Antoni Marí.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vostès?

LA SRA. RAMON I SALAS:

Maria Ramon substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. CANO I JUAN:

Sílvia Cano substitueix Carles Bona.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Mercedes Garrido substitueix Damià Borràs, que no hi és.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sergio Rodríguez sustituye a Patricia de las Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Pel Grup Parlamentari Mixt?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Cristina Gómez substitueix Llorenç Córdoba.

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Por el Grupo Popular también, Cristina Gil sustituye a José
Luis Mateo.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Estam tots substituïts, quasi tots substituïts, menys
les víctimes que som aquí, els d’aquí que hi som la resta del
temps.

Bé, sense límit de temps, Sra. Consellera, té vostè la
paraula, per tal de fer l’exposició que consideri. Moltes gràcies.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Senyors membres de la
Mesa, senyors i senyores diputats. Comparesc avui com a
consellera de Presidència i Administracions Públiques, per
presentar el projecte de pressuposts per a l'any 2024 d'aquesta
conselleria. M'acompanya, com ja bé ha dit la presidenta,
l’equip de la conselleria, al qual agraesc la feina d’aquests
primers quatre mesos, quatre mesos intensos i la seva tasca al
front dels seus departaments. 

M'agradaria expressar la meva satisfacció per la previsió de
despesa d'aquests pressuposts i donat el moment d'incertesa que
ens toca viure a nivell tant nacional com internacional -com la
guerra a Ucraïna, el conflicte d’Orient Mitjà, derivat de l'atac
terrorista de Hamàs al poble d’Israel-, responen a la
predisposició d’aquest govern a reforçar els mecanismes de
transparència i control, millorar la prestació i la qualitat dels
serveis públics i dotar l'administració dels recursos humans i
tècnics necessaris per al normal desenvolupament de les
funcions de manera eficaç i eficient. Tot això sense oblidar,
entre altres objectius, estimular la participació i col·laboració
amb els ajuntaments i el conjunt de les administracions, enfortir
les relacions amb les cases regionals, cases balears a l'exterior,
i apostar d'una manera decidida per la prevenció davant els
riscs mediambientals i de seguretat. Tots aquests aspectes, a
més dels que aniré detallant al llarg de la meva intervenció són
ja, després de vuit anys, una màxima prioritat per a aquest
govern. 

Estam, per tant, davant uns pressuposts que, per damunt de
tot, són valents i centrats en el futur de les nostres illes, però
principalment en el futur de les persones. Arribats a aquest
punt, si els sembla, sense més dilació, procediré a explicar la
previsió global de despesa de la Conselleria de Presidència i
Administracions Públiques i a detallar les partides assignades
a cada una de les àrees que conformen la seva estructura
orgànica. 

Com ja bé ha dit la presidenta, l'estructura de la conselleria
s'articula en una Secretaria General, la Direcció General de
Coordinació i Transparència, la Direcció General de Relacions
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Institucionals i Relacions amb el Parlament, la Direcció
General de Funció Pública i la Direcció General d'Emergències
i Interior. També s’hi adscriuen la Direcció de l'Advocacia de
la CAIB i l'Escola Balear d'Administracions Públiques, com
així també l'empresa GEIBSAU. 

El pressupost global de la Conselleria de Presidència i
Administracions Públiques per a l'any 2024, serà de
116.584.064 euros, més els 28 milions dels fons ITS per a la
capitalitat de Palma, Eivissa i Menorca, el que fa un increment
d'un 21,7%. Tots l'esforç pressupostari que ha fet el Govern de
la presidenta Prohens, per al pròxim exercici, com sabeu,
perquè així s’ha informat públicament, queda reflectit en un
augment en els comptes de les conselleries, fent una especial
incidència a la Conselleria de Salut, d’Afers Socials i
d'Educació. 

M'agradaria aclarir que és complicat fer una comparativa
pressupostària, donat els canvis d'estructura que ha patit. Això
vol dir que hi ha alguna conselleria, la nostra n’és una, que han
assumit noves competències i n'han traspassat d'altres, en una
aposta decidida i encertada per a una gestió eficaç i eficient
dels recursos. 

Començaré per les partides de la Secretaria General i el
detall del seu pressupost. El pressupost de l'àrea de Presidència
serà de 3,3 milions d'euros. La Secretaria General, com saben,
s'encarrega de la direcció i serveis generals de la Conselleria de
Presidència i Administracions Públiques, que són les unitats
administratives de gestió econòmica, contractació, personal,
serveis jurídics, assumptes generals i assessorament lingüístic.
Formen part dels serveis comuns, igualment, la unitat de
registre, un òrgan fonamental per a la salvaguarda del dret als
ciutadans a la seva relació amb l'administració. Té la missió
d’impulsar, coordinar i prestar assistència als òrgans de la
conselleria, amb la implementació de l'administració
electrònica, així com assistir i donar suport a la Presidència de
les Illes Balears i a la Secretaria del Consell de Govern. D'igual
manera durant l'exercici 2024, es continuarà amb la
consolidació de la informatització, tant de l'actuació de les
comissions de secretaris, com les del Consell de Govern. En
matèria de millora tecnològica, continuarà amb la
implementació de les plataformes generades per la gestió, accés
a la informació i consulta del Butlletí Oficial de les Illes
Balears. D'altra banda, donar cobertura pressupostària a les
activitats destinades al manteniment i conservació del conjunt
residencial de Marivent; parlam de la neteja, les feines d’obres,
de reparació, la jardineria i la seguretat, així com les tasques
del manteniment necessàries perquè els ciutadans i visitants
puguin gaudir dels jardins oberts al públic.

Cal esmentar també l'impuls que la Conselleria
d'Administracions donarà durant l'any 2024 a la delegació de
protecció de dades de l'administració territorial de la comunitat
autònoma, fent possible que aquesta delegació tengui una
estructura de personal amb la finalitat de poder donar una
adequada resposta a la labor d'implementació de les mesures i
eines necessàries per tal de garantir la protecció de dades i
llibertats dels ciutadans, i estar preparada per fer front a
qualsevol circumstància que pugui afectar el normal
desenvolupament de l'activitat de l'administració de la
comunitat autònoma. Per això, es doten dues places per ampliar

l'equip, que fins ara era d’una única persona, per donar aquest
servei a tota la comunitat. 

Finalment, la Secretaria General s'ocupa també de la gestió
de l'Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears, del qual
tenen la seva comissió a part d’aquesta, per a la qual s'ha
implementat una partida de prop de 40 milions d'euros,
incloent-hi els 1,9 milions per fer efectiu el procés
d'internalització. 

I també des de la Secretaria General s’aporta un projecte
bàsic per a aquesta comunitat, com és el Projecte Home i el
Projecte Jove, amb una provisió d'1,7 milions..., ai, perdó,
1.106.000 euros per a aquesta subvenció.

Començant amb les direccions generals, començaré amb la
Direcció General de Coordinació i Transparència. Aquesta
coordinació suposa un pressupost de 7,7 milions d'euros.
Durant l'exercici 2024 l'actuació del departament de
coordinació se centra en el desenvolupament de cinc objectius
específics: exercir tasques de col·laboració i coordinació entre
les diverses conselleries i els organismes que en depenen, així
com amb altres administracions i efectuar el seguiment dels
compromisos de govern i dels objectius i les actuacions que es
desenvolupin per assolir-los de manera òptima i satisfactòria;
oferir suport i efectuar el seguiment de l'acció de govern en
matèries de caràcter transversal; coordinar i fer el seguiment
evolutiu del compliment de les mesures incloses a l'acord
d'investidura, i coordinar i fer el seguiment evolutiu de
compliment de les mesures incloses en el programa de govern,
així com coordinar i impulsar la creació d'una unitat
acceleradora de projectes. 

Pel que fa als principals punts, les activitats consisteixen a
donar suport directe a  la consellera de Presidència en l’exercici
de les seves atribucions de direcció i gestió; la coordinació i la
interacció entre els diversos departaments del Govern; la
definició dels projectes i programes d'aplicació prioritària, el
més important: la seva temporalització, i el procés de millora
contínua i manteniment de les metodologies i eines de
seguiment d'anàlisi que pertoquin per a l'evolució sobre el
compliment d'objectius.

Quant al segon objectiu d'aquesta base de coordinació,
saber oferir suport i efectuar el seguiment de l'acció de govern
en matèria de caràcter transversal, aquesta direcció general
coordina els òrgans que tenen atribuïdes competències en
matèria de projectes estratègics que necessiten un plantejament
multidisciplinari i una gestió interdepartamental. Donar suport
també a les comissions interdepartamentals per al seguiment de
programes transversals. Té presència a òrgans de decisió de
l'administració i en el sector públic instrumental en cas que
s’acordin mesures de caràcter interdisciplinar i coordina la
gestió de les queixes i els suggeriments dels ciutadans respecte
de l'actuació de l'administració pública en l'àmbit de les
competències de la Conselleria de Presidència i
Administracions Públiques.

Un tercer objectiu, un seguiment evolutiu i un compliment
de les mesures d'acord d'investidura, la direcció general
s’ocupa de coordinar i interactuar amb la conselleria
responsable de la mesura, acció o les activitats de gestió;
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definir en coordinació amb la conselleria responsable cadascun
dels plans d’implementació i les mesures o accions d'aplicació
prioritària; i fa el seguiment, també amb la conselleria
responsable, del procés d'implementació i execució de cada una
de les accions o mesures. És una tasca fonamental per a aquest
govern aquesta feina de coordinació, de seguiment de projectes
que fa que en tot moment sigui una eina molt útil per a la presa
de decisions constant per tal d’aconseguir que tot el que està
pressupostat arribi al seu terme. 

Finalment, el cinquè objectiu del departament de
coordinació tendrà la missió de posar en marxa la unitat
acceleradora de projectes, que representa un dels principals
projectes que impulsarà aquesta direcció general a la present
legislatura. La unitat acceleradora de projectes, que estarà
integrada per alts funcionaris dels serveis generals de la CAIB
i, en conseqüència, tendrà un cost mínim, perseguirà com a
objectiu l'impuls i la coordinació dels projectes d'inversió que
li siguin assignats promovent, juntament amb el Gabinet de la
Presidència, l'agilitació de tots els procediments de les
administracions públiques que siguin necessaris per dur-los a
terme. A més, desenvoluparà les actuacions que siguin
procedents per fer efectiva la tramitació preferent i urgent dels
projectes a les diferents tramitacions administratives. Al
capdavant de la unitat acceleradora de projectes, que es
regularà reglamentàriament, hi haurà un coordinador.

La Direcció General de Coordinació assumeix també un
paper fonamental en quatre àrees clau per garantir el dret a una
administració eficient, responsable i transparent, així com per
aprofundir en el model d'un govern obert: aquella forma de
governança que es basa en els principis de transparència,
participació, col·laboració i rendició de comptes. 

Així, en el camp de la transparència, aquesta direcció
general té com una de les seves tasques principals la promoció
i la coordinació de la publicitat activa, que implica la
divulgació proactiva d'informació rellevant, ja sigui mitjançant
el portal de transparència o a través de la web del Govern o
dels llocs de cada una de les conselleries i dels ens públics.
Això suposa la publicació de pressuposts, contractes públics,
organigrames i altres moltes dades importants que la ciutadania
té dret a conèixer sense haver de fer una sol·licitud formal. A
més, contribueix a garantir el dret d'accés a la informació
pública en la gestió i la coordinació del registre únic de
sol·licitud de dret a accés, assegurant que les sol·licituds
d'informació pública que arriben al Govern i al seu sector
públic instrumental siguin processades de manera eficaç i
contestades en el termini establert.

A l'àmbit de la participació ciutadana, la Direcció General
de Coordinació i Transparència promou l'aplicació activa dels
ciutadans en els processos de presa de decisions
governamentals. Això es realitza principalment a través del
portal de participació ciutadana, on es recullen els diferents
processos on pot participar la ciutadania, sent uns dels més
destacats els relatius a l'elaboració de normativa. També
coordina les actuacions en matèria de bon govern. Aquest
principi implica la gestió honesta, ètica i eficaç del nostre
sector públic i, a més, el compliment de les obligacions que
imposen als alts càrrecs tant la normativa com el codi ètic de
les Illes Balears. 

Finalment, com un altre programa, coordina la qualitat i
l'avaluació de les polítiques públiques promovent la qualitat en
els serveis públics i impulsant que es mesuri l'impacte que
tenen les actuacions del Govern en la societat. 

A través de totes aquestes àrees, el Govern promou una
administració transparent, responsable i eficient que serveix als
interessos i a les necessitats dels ciutadans de les Illes Balears
i contribueix a consolidar la confiança en les institucions
públiques i a reforçar els principis de la democràcia. Per a l'any
2024 el departament i els serveis responsables d'aquestes
tasques comptaran amb un pressupost d’1.175.383 euros. 

Parlant un poc de les reformes legislatives, serà fonamental
una reforma integral a l’àrea de Transparència, Participació
Ciutadana, Bon Govern, Qualitat i Avaluació. Aquesta reforma
té dos objectius principals; primer, actualitzar la normativa que
en molts de casos ha quedat obsoleta; i, segon, harmonitzar la
regulació dispersa que existeix en aquests àmbits, especialment
pel que fa al bon govern i a la integritat. 

Aquesta manca d'harmonització dificulta l'aplicació de la
normativa i dóna lloc a diverses interpretacions i aplicacions.
En aquest sentit, es treballarà en l'elaboració d'una nova llei de
govern obert i de qualitat, que vol marcar un punt d'inflexió en
la política en aquestes matèries. Aquesta llei regularà en un
únic text legal les àrees en matèria de transparència, la qual
cosa suposarà una revisió profunda de la Llei 4/2011, de 31 de
març, que conté disposicions que han quedat desfasades en
relació amb la Llei 19/2003, de transparència, accés a la
informació pública i bon govern; en matèria de bon govern
s'actualitzarà tota la normativa relacionada amb aquest aspecte
i es crearà un sistema d'integritat per assegurar la
responsabilitat i l'ètica de les activitats públiques, i es posarà
especial èmfasi en aspectes com el règim d'incompatibilitats,
els conflictes d'interessos i altres qüestions afins relatives als
alts càrrecs. En matèria de participació ciutadana es revisarà la
Llei 12/2019, de 12 de març, de consultes populars i processos
participatius, i es treballarà en una nova regulació per fomentar
la participació activa dels ciutadans en les decisions
governamentals i mitjançant nous instruments. Finalment, en
relació amb la qualitat i l’avaluació de les polítiques públiques,
la llei establirà disposicions per millorar la qualitat dels serveis
públics i fixarà el sistema escollit pel Govern per mesurar
l'eficàcia i l'eficiència de les polítiques públiques. 

Aquesta reforma legislativa representa una passa important
cap a una administració més transparent i contribuirà a garantir
que les activitats relacionades amb aquesta àrea s'ajusten als
estàndards més alts de governança i serveis públics. 

Si analitzam el pressupost destinat a cada programa
s’observa que es destinen 822.934 euros al programa 151C, que
engloba les matèries de transparència, bon govern, qualitat i
avaluació. Amb aquests recursos es continuaran impulsant
millores tècniques al portal de transparència i el manteniment
de diferents aplicacions que alimenten el portal. 

Així mateix, es treballa per impulsar la transparència a les
entitats del sector públic i es farà el seguiment del conveni
signat amb el Consell de Transparència i Bon Govern estatal
per resoldre les reclamacions en matèria d'informació pública,
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el qual es prorrogarà per dos anys més, amb una dotació anual
de 20.000 euros durant el període en què estigui vigent.

En matèria de qualitat s'impulsaran les cartes ciutadanes
com a element fonamental per assegurar la qualitat a les
diferents unitats administratives. A més, es realitzarà un estudi
per a la possible implementació a les Illes Balears d'un sistema
destinat a institucionalitzar l'avaluació de les polítiques
públiques, tant dins l'administració de la comunitat autònoma
com en el seu sector públic instrumental. 

Pel que fa al tema de participació, l'apartat de Participació
Ciutadana disposa d'un crèdit de 184.472 euros, dels quals
70.000 estan destinats a contractar el desenvolupament i la
implementació d'una plataforma tecnològica. Aquesta
plataforma té com a objectiu principal facilitar la participació
de la ciutadania en la gestió dels assumptes públics a través de
mitjans electrònics i proporcionarà un espai en línia amb totes
les conselleries per poder interactuar amb els ciutadans, recollir
opinions i suggeriments i promoure un diàleg actiu amb els
governants i la comunitat. 

Precisament, aquest projecte introduirà mesures de
participació ciutadana en compliment d’allò previst a la
disposició addicional quarta de l'Ordre 21/2000, del conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació, per la qual es dicten les
normes per a l’elaboració dels pressuposts generals de la
comunitat autònoma de les Illes Balears per a l'any 2024.

Acabada aquesta àrea de transparència, qualitat, etc.,
coordinació -importantíssima- passaré a fer una referència al
Servei de Memòria Democràtica.

Com ja s'ha dit, una de les principals finalitats d'aquest
servei és l'aplicació de la Llei 10/2016, per a la recuperació de
persones desaparegudes durant la Guerra Civil, aprovada pel
Parlament de les Illes Balears. Com indica aquesta llei, les
administracions públiques competents facilitaran la indagació,
la localització i la identificació de desapareguts, elaboraran i
posaran a disposició dels interessats mapes de fosses,
preservaran i protegiran els terrenys on es localitzen les fosses
comunes i regularan les activitats de localització i identificació
de la resta de les persones desaparegudes. Aquesta regulació ha
d'incloure l'autorització de prospeccions, la regulació de l'accés
al terreny que siguin de titularitat privada, l’establiment del
procediment i de les condicions per recuperar, identificar i
traslladar restes, i així mateix l'autorització de les exhumacions
que es practiquin.

És un bon moment per insistir en el compromís d'aquest
govern a complir amb l’execució del Pla de fosses que per a
l'any 2024 compta amb un pressupost d’1,3 milions d’euros,
que, entre altres objectius, preveu continuar amb les
exhumacions, identificar els cossos, la creació d'un banc
d’ADN per a desaparicions forçades durant la Guerra Civil i la
reforma del columbari del cementiri de Palma, com a principals
actuacions. També es desenvoluparà el projecte d'instal·lació
de les pedres de la memòria, l’entrega de certificats de
reconeixement de la condició de víctimes, l'impuls al Memorial
de la Paraula i la realització d'estudis i creació de seccions
museístiques sobre memòria democràtica.

Finalment, la direcció general té competències en
comunicació institucional. La Direcció General de Coordinació
i Transparència es marca entre els seus objectius la gestió i la
implementació de la imatge institucional, la redacció i l’emissió
de comunicats de premsa institucionals, el desenvolupament de
la comunicació internacional, el manteniment i la
modernització d'estructures mitjançant la inclusió de noves
eines i millora de les existents, com ara la implementació del
nou portal d'Internet de l'administració de la comunitat
autònoma de les Illes Balears, i la gestió de la publicitat
institucional que, entre altres, tindrà l'objectiu d'establir un
marc institucional regulador d'aquest objectiu.

Finalitzada la Direcció General de Coordinació i
Transparència passaríem a la segona, que és la Direcció
General de Relacions Institucionals i Relacions amb el
Parlament. 

Aquesta direcció general comptarà amb un pressupost de
23,1 milions d'euros. No s'inclouen en aquesta partida els 28
milions d'euros provinents de l'impost del turisme sostenible i
que el proper any 2024 es destinaran a finançar projectes
considerats estratègics als municipis de Palma i a la ciutat
d'Eivissa, amb càrrec al fons de Capitalitat, i a l'illa de
Menorca, amb càrrec a la Llei de Reserva de la Biosfera. En
canvi, s’hi inclou l’1,7 milions del darrer pagament del conveni
de Son Moix amb càrrec a la capitalitat de Palma i que no es va
abonar pel govern del pacte l'any 2022. 

Així el Govern destinarà 20 milions d'aquesta capitalitat a
la ciutat de Palma, dels fons ITS, 4 a la ciutat d'Eivissa i els
altres 4 a l'illa de Menorca, independentment de les partides
que puguin preveure cadascun dels respectius consells insulars. 

Com saben, la Direcció General de Relacions Institucionals
i Relacions amb el Parlament exerceix les competències en els
àmbits material següents: relacions generals amb el Govern de
l'Estat i les comunitats autònomes, relacions amb les
institucions de Govern de les Illes i dels municipis, i relacions
de col·laboració i cooperació amb els ens territorials. És un bon
moment per incidir en el marcat caràcter municipalista d’aquest
govern, com ha quedat palès amb l'esforç pressupostari.

Tot això es veurà complementat amb el repartiment dels
16,6 milions d'euros corresponents al Fons de Cooperació
Local, el lliurament d’1,3 milions en compensacions
econòmiques destinades als ajuntaments i a les entitats locals
menors, que suposa un increment de 3,6%, i l'atorgament d'una
subvenció a la Federació d'Entitats Locals de les Illes Balears,
a la FELIB, per l’import de 200.000 euros per contribuir a
pal·liar les necessitats dels ens associats. 

Una altra línia d'actuació d'aquesta direcció general
consistirà a fomentar les relacions amb comunitats i entitats
associatives de residents forans, així com la interlocució amb
les cases regionals amb seu a les Illes Balears i amb les
comunitats balears a l'exterior. Per a l'any 2024 es preveu una
partida de 90.000 euros per al suport i la col·laboració amb les
cases a l'exterior, amb la finalitat de crear llaços de
comunicació recíproca que facin efectiva i real la participació
de les cases a la vida de les Illes Balears. Per tant, es plantegen
actuacions fonamentalment en dos àmbits: d'una banda, el
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suport a aquestes entitats perquè puguin exercir les seves
finalitats de manteniment del lligam amb les Illes Balears i amb
la seva història, cultura i llengua; i d'altra per mitjà de la reunió
dels òrgans en què participen aquestes entitats a la visita
d’aquestes mateixes entitats.

Per aquest motiu, per al proper 2024, d'una banda, es
preveu la convocatòria d'ajudes per a activitats culturals,
millora de les cases i despesa corrent amb el pressupost que he
comentat de 90.000 euros, i es preveu la celebració del ple del
Consell de les Illes, de la comunitat de les Illes radicades a
l'exterior a la seu aquí, a les Illes Balears per al pròxim any, al
qual es destinarà un import de 30.000 euros.

Pel que fa a les cases regionals de les Illes Balears, som
conscients que aquestes entitats es consideren grups de
ciutadans actius que exerceixen una capacitat d'intervenció i
mobilització d'una part de la societat que ha de col·laborar en
l'evolució del progrés a les Illes Balears. A aquest efecte per a
l'any 2024 es té previst continuar amb la participació en les
fires i mostres culturals i gastronòmiques de les cases regionals,
amb un pressupost de 40.000 euros. 

També, passant ja a una altra part de relacions, amb els
lligams amb la Unió Europea, en aquest punt és important
destacar l'impuls que donarà la presència d'aquest govern a
Brussel·les, mitjançant l'Oficina de les Illes Balears,
inexplicablement tancada durant molts de mesos, pel pacte, ja
que es tracta d'una eina fonamental per promoure l'estratègia
del GOIB, del Govern de les Illes Balears, i dels seus interessos
dins Europa.

Així, durant el primer trimestre de 2024, l'Oficina es dotarà
amb quatre becaris, per la qual cosa ja s'ha llançat la
convocatòria, que faran feina des del 31 de desembre del
proper any i es prorrogarà cada any amb una nova convocatòria
de beques. La idea és tenir un sistema permanent de becaris, els
quals..., la veritat que agraeixen molt aquesta tasca que poden
fer dins les institucions europees. A més, es dotarà amb un
tècnic i un responsable, també de caràcter tècnic allà i un
responsable de caràcter tècnic aquí. Es vol apostar fermament
per programa de beques amb uns 100.000 euros anuals, i, com
ja he dit, permetre als joves graduats de les Balears fer feina
durant dotze mesos a l’Oficina a Brussel·les per tal d'assolir el
coneixement i l'experiència necessaris per poder començar una
carrera professional en l'àmbit internacional.

Atès que la Fundació de les Illes Balears, la FIBAE, com a
ens instrumental de la CAIB en matèria d'acció exterior és
titular de l'Oficina de les Illes Balears a Brussel·les, donarà
lloc, cobrirà les despeses de lloguer, taxes, quotes de
comunitats, subministrament, neteja, etc. Per aquest motiu, la
Direcció General de Relacions Institucionals i Relacions amb
el Parlament té previst fer front a les despeses de funcionament
de la FIBAE per un import de 670.000 euros.

Paral·lelament enfortirem la participació d'aquest govern en
els òrgans establerts per la Unió Europea i l'Administració
General de l'Estat per defensar els interessos de les Illes Balears
dins l'àmbit europeu, particularment dins el Comitè de les
Regions, la coordinació de les oficines de les regions d'Espanya
o la Conferència Sectorial d’Afers relacionats amb la Unió

Europea. En aquest sentit, consideram de gran importància
col·laborar amb altres regions amb interessos compartits, per
tal de defensar els interessos comuns de la Unió Europea de
manera bilateral, multilateral o a través dels grups d'interès
europeus, i per això s'ha previst una partida de 100.000 euros. 

Actualment, les Illes Balears participen a diverses xarxes
com la Conferència de Regions Perifèriques Marítimes
d'Europa, l’Euroregió Pirineus Mediterrània, l'European Policy
Center, el Center For European Policy Studies i l'European
Region..., bé, regions, recerca, innovació (...).

D'altra banda, i amb motiu de fer un seguiment de traspàs
i avaluació dels rèdits de la presidència espanyola que acaba el
pròxim 31 de desembre, s'ha decidit prorrogar l'existent
projecte d'inversió amb l'adscripció de dos tècnics, un a la seu
de Palma i l’altre a l’oficina de Brussel·les amb un cost de
125.000 euros. 

Per últim, cal destacar que aquesta direcció general també
preveu l'organització dels esdeveniments d'interès autonòmic,
com ara la Diada de les Illes Balears, que veurà aquest any
incrementat el pressupost en 50.000 euros i passarà dels
462.000 del darrer pressupost al 112.000 prevists per aquest
govern per donar cobertura amb garantia a les despeses del
problema i evitar d'aquesta manera dificultats d'anys anteriors.

En relació amb aquest punt, la diferència d'altres anys, i
precisament per garantir la transparència i la lliure
concurrència, es treurà una convocatòria de subvencions de
33.000 euros, no inclòs dins l'esmentat pressupostat, per a la
celebració d'activitats esportives amb motiu del Dia de les Illes
Balears.

Informar també la previsió d'una col·laboració amb el
TAMIB, de 23.000, per iniciar un projecte de mediació entre
judicials a l'àmbit laboral, per reduir la judicialització de les
relacions laborals i afavorir la mediació i l'acord.

I, per acabar, llançar una convocatòria ordinària de
subvencions per a les reials acadèmies de les Illes Balears, per
un import de 38.000 euros.

Passarem ara a la Direcció General de Funció Pública, que
compta amb un pressupost de quasi 5,5 milions d'euros. La
Direcció General de Funció Pública, mitjançant el programa
121H, de gestió de recursos humans, du a terme les actuacions
adreçades al desenvolupament, la coordinació i el control
d’execució de la gestió dels recursos humans de l'Administració
de la comunitat autònoma. Arran de l'aprovació del Decret Llei
barra 2022, de 13 de juny, de noves mesures urgents per reduir
la temporalitat en l'ocupació pública de les Illes Balears, s'inicia
un procés de modernització de la funció pública que suposarà
crear nous instruments que possibilitin una gestió més eficaç
dels recursos humans mitjançant la implementació de noves
aplicacions informàtiques. Pel que fa al sector públic
instrumental, la direcció general ha anat assumint competències
d'assessorament, control de legalitat i essencialitat, així com
d'autorització prèvia.

Actualment s'està treballant en el fet de donar compliment
al que disposa la disposició addicional cinquena de la Llei
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13/2014, de 29 de desembre, de pressuposts generals de la
Comunitat Autònoma de les Illes Balears, pel qual es crea el
Registre general de personal del sector públic instrumental de
la comunitat autònoma de les Illes Balears, així com la
disposició addicional que afecta el sector públic instrumental. 

Per altra banda, mitjançant el programa 121I, salut i
prevenció de riscs laborals, l'objectiu primordial és la promoció
i la millora de les condicions de treball del personal al servei de
l'Administració de la comunitat autònoma de les Illes Balears,
tant funcionaris com laborals, dirigides a elevar el nivell de
protecció i de seguretat laboral, amb un increment de proves
analítiques i complementàries dels reconeixements mèdics. A
aquest servei es destina 1,3 milions d'euros. 

Per últim, assenyalar que la Direcció General de Funció
Pública desenvoluparà també un nou pla d'igualtat i tendrà la
missió dins aquest proper any d'executar les integracions del
personal d’IB3, de Radiotelevisió Pública de les Illes Balears
i de les transferències rebudes en matèria de costes.

Acabaríem amb Funció Pública i passaríem a la darrera
direcció general que és la d'Emergències i Interior. 

El pressupost per a la Direcció General d'Emergències i
Interior és de 20,5 milions  d'euros i m'agradaria aprofitar la
compareixença per anunciar que en el pròxim 2024 es posarà
en marxa el projecte de l'Escola de Seguretat Pública de les
Illes Balears que, un cop estigui enllestit, permetrà centralitzar
les tasques de formació de la Policia Local, personal
d'emergències, de seguretat, bombers i Protecció Civil, entre
d'altres, així com incorporar les dependències de l'actual
direcció general, incloent els serveis de l’112 i les unitats
operatives d'emergències que avui s’ubiquen a Es Pinaret al
terme municipal de Marratxí.

Aquestes instal·lacions s'ubicaran a l'antic quarter de Son
Banya, al municipi de Palma, motiu pel qual es contempla ja a
l'avantprojecte de llei de pressuposts la declaració d'interès
autonòmic, en base a la disposició addicional setena d’aquest
projecte de pressuposts. Amb això vull dir que aquesta
declaració d'interès permetrà accelerar els terminis del
procediment, iniciar les actuacions de forma que les policies
locals puguin disposar dins aquesta mateixa legislatura d’un
lloc modern i adequat per a la seva formació. Així, és
especialment important, atès el greu problema de manca
d'efectius a molts d'ajuntaments i que a l'escola de seguretat
pública.. veurem agilitada la resolució d'aquest problema. 

La provisió pressupostària que preveu... per a aquest
projecte de llei a l’any 2024 és d’1,8 milions d’euros en aquesta
primera fase i consisteix en la licitació del projecte i a iniciar
les obres per adequar les edificacions existents i ubicar-hi
inicialment les activitats de formació de la Policia Local que
actualment du a terme l’EBAP. Es preveu que aquestes
actuacions també contemplaran la millora dels accessos viaris
i de la resta d'infraestructures que puguin estar acabades entre
el 2026 i el 2027. En total, el projecte conjunt s’estima en una
valoració d'uns 12 milions d’euros.

Pel que fa al Departament d'Emergències continuarà
desenvolupant les funcions que li  corresponen, que són

principalment ordenació, coordinació, planificació i direcció
del sistema de resposta a emergències ordinàries i
extraordinàries, així com les tasques de prevenció, detecció i
alerta de possibles situacions d'emergències dins l'àmbit
territorial de la comunitat autònoma. Per a l'exercici 2024
aquesta direcció general té l'objectiu de desenvolupar les tan
bàsiques eines d’informació d'alerta primerenca, multirisc i
d’intervenció immediata davant tot tipus d'emergències, així
com millorar l'eficàcia del sistema integral de gestió
d'emergències SEIB 112, mitjançant l’execució d'un conjunt
d'actuacions adreçades a aconseguir uns estàndards de seguretat
del sistema per prestar un servei essencial a la població de la
comunitat autònoma.

També impulsarà la coordinació d'accions per part de tots
els organismes intervinents en les emergències que permeti fer
unes inversions que, amb el temps i la implicació de tots,
repercuteixin a una minimització dels costs futurs de tots els
serveis. En aquest sentit, es preveu l'actualització dels projectes
de gestió d'emergències a les Illes Balears, la darrera revisió del
qual va tenir lloc a principi de l'any 2021, i d'anticipació de
prevenció del risc de protecció civil. El primer anirà sobre la
gestió d'emergència de les Illes Balears que passa per estudiar
amb profunditat la situació documental actual i les necessitats
d'adaptació al marc legal vigent, així com la revisió del pla
especial per fer front a les inundacions de les Illes Balears. 

També s'ha d'aconseguir dotar el departament d'eines en
matèria d'alerta primerenca; continuar amb el procés
d'elaboració, gestió, implementació i millora dels manuals
d'autoprotecció de les empreses i infraestructures que generin
riscos amb l'objectiu d'evitar o minimitzar les conseqüències de
possibles situacions d'emergència; assegurar, a més, que
l'operativitat del sistema integral de gestió d'emergències,
l’112, sigui un punt d'integració efectiva de tots els organismes
i institucions que hi participen, i possibilitar la integració a la
xarxa del Govern TETRAIB dels serveis d'urgències i
emergències de les Illes Balears. La previsió de despesa per
2024 d’aquest pla és de 217.000 euros, d’un pla que en total -
acaba el 2025- era d’1 milió d’euros.  

Pel que fa al projecte d’anticipació i prevenció del risc de
protecció civil, que s’executa ara entre aquest 2023 i el 2028,
s’inclou la necessitat de donar suport tècnic qualificat per a la
realització de les tasques relatives als estudis, treballs tècnics
específics i de navegació sobrevingudes per la incorporació del
Radbar, o sigui, de radiació, a l’ordenament jurídic en l'àmbit
de les emergències; a la realització de les tasques necessàries
corresponents als estudis i treballs tècnics destinats a la revisió
i l’actualització de la informació per a la prevenció dels risc
derivats del fenòmens meteorològics, el Pla METEOBAL, i a
la contribució tècnica, assessorament, seguiment i gestions per
aconseguir dur a terme les activitats de l’Observatori RiscBal.

En tot això se sent centrat, sobretot aquest observatori, a
sistematitzar i efectuar un recull complet de tota la informació
científica i tècnica existent que permeti mantenir una base de
dades geoespacial de riscs naturals, ambientals, terrestres i
riscos climàtics a les Illes Balears. Consolidar i mantenir un
instrument de control i monitoratge en temps real de riscs
naturals, ambientals, meteorològics i climàtics a les Illes
Balears mitjançant sistema d'alerta primerenca que permeti al

 



178 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 11 / 15 de novembre de 2023 

RiscBal ser el centre de control de riscs naturals, ambientals i
climàtics. Integrar el sistema d'emergències de les Illes Balears
112 als avanços tècnics i tecnològics mitjançant la creació de
protocols conjunts d'actuació juntament amb el RiscBal. I
generar una infraestructura de dades especials sobre riscs
naturals, ambientals i climàtics a les Illes Balears que permeti
accedir a tota la informació d’aquests riscs d'una manera
integrada. Creim que és una bona aposta per tenir dades tant de
detecció primerenca com d'evolució quant a dades naturals de
les Illes Balears que permetin una planificació.

Amb l'objecte de poder dur a terme tota aquesta tasca i
donar continuïtat al que ja estava previst a la redacció del pla
inicial fet per l'anterior equip de govern, es proposarà la
contractació de dos tècnics, que seran un geògraf i un enginyer
industrial. I, com a novetat, la creació i la posada en marxa d'un
instrument operatiu de suport a la planificació i la gestió de
riscos basat en la integració del coneixement científic,
proporcionat principalment per la Universitat de les Illes
Balears i per altres institucions o individus, i tècnics
proporcionat per la Direcció General d'Emergències i Interior
i aquells altres governs del GOIB com altres:  consells,
ajuntaments, voluntariat, col·legis professionals, etc., tots els
que estiguin implicats en la gestió de recursos naturals,
ambientals i climàtics en l'àmbit de territori de la CAIB. Per a
l’execució d'aquest pla, un cost total de 2 milions d'euros. S’ha
previst per a l'any 2024 una anualitat de 429.000 euros. 

Per últim, vull fer referència al Pla de Voluntariat de
Protecció Civil, que de un total d’1,2 milions d'euros per a l'any
2024, es preveu una partida de 374.000. Volem com a govern
donar visibilitat a aquesta feina d’aquests voluntaris, d’aquests
cossos específics de les agrupacions de Protecció Civil
implementades a tots els municipis, no tots, a diversos
municipis de les Illes Balears i, sobretot, també fer un especial
esforç a l'illa de Menorca, on aquesta implementació està en un
estat feble.

Finalment, també que s'ha previst una inversió global de 4,5
milions d'euros per dur a terme diferents actuacions de
contractació que ja estaven, com, per exemple, un servei de
meteorologia, el suport de la gestió d'emergències, una
subvenció directa al projecte de suport de 255.000 euros al
projecte de suport psicològic a persones en situacions
d'emergències a través del Col·legi Professional de Psicòlegs,
la renovació de flotes de vehicles d'intervenció d'emergències,
equips de processos d'informació, adquisició, renovació i
manteniment dels equips de material d'intervenció
d'emergències i aplicacions informàtiques i software.

Passaré ara al segon departament de la direcció general, que
és el Departament d’Interior, que està integrat per l’Institut de
Seguretat Pública de les Illes Balears i que té atribuïda la
coordinació de les policies locals de les Illes Balears, el servei
de seguretat de la comunitat autònoma, al qual correspon la
vigilància i protecció dels edificis i instal·lacions de la
comunitat autònoma, i que tendrà un cost d’1,2 milions d’euros.
També l’integren el servei d'activitats classificades i
espectacles públics, que té una previsió de despesa de 200.000
euros, i pel servei de coordinació de projectes, que treballa
conjuntament amb l’ISPIB en la gestió del Fons de Seguretat
Pública i dóna suport a altres serveis.

Dins el programa d'actuació de policies l'objectiu prioritari
per a l'any 2024 és promoure l'estabilització de les plantilles
policials, la professionalització dels seus membres i la
coordinació de les policies locals als municipis de les Illes
Balears. L’anualitat d’aquest pla per a 2024 és de 60.000 euros.
Amb aquest objectiu la principal línia d'acció, d’entre totes les
previstes, consistirà a treballar amb els municipis perquè
impulsin la convocatòria de procediments selectius i de
promoció de les diferents categories de policies locals i
promoure la realització de processos unificats per cobrir places
de la categoria de policia local dels ajuntaments de les Illes
Balears. 

També s'impulsarà i es vol consolidar el programa de
coordinació de policia XPO de  les Illes Balears i el programa
d'assessorament a les policies de les Illes Balears per crear una
plataforma de gestió i coordinació digital de les policies locals;
un portal digital únic que permetrà l'accés al programa
informàtic policia XPO, al registre de policies locals de les Illes
Balears, al programa de policia tutor, al d'educació viària,
d'assessorament de policies locals i a la resta de procediment
prevists a l’Institut de Seguretat Pública. 

Pel que fa al programa de policia XPO en l'actualitat està
implementat en un total de 45 ajuntaments de les Illes Balears.
Hi ha una important demanda de millora, actualització i
innovació de l'eina per mantenir-la adequada a les necessitats
actuals de les policies locals. La provisió pressupostària per a
aquests dos programes és de 300.000 euros. A més, per a l'any
2024, hi ha pressupostats 133.000 euros, destinats a coordinar
un equip tècnic informàtic que li doni suport i adquirir el
manteniment d'un hardware i un software,  necessaris per al seu
funcionament. Així, durant l'any 2024 és prioritat consolidar
l'equip de persones que han de donar suport a aquest projecte
innovador a l'àmbit de tot l'Estat, així com treballar per
implementar els avanços tecnològics demandats pels
ajuntaments. 

L'any 2024 també s'ha d’executar el contracte de l'aplicació
informàtica del registre de policies locals i continuar les
inversions previstes per al correcte desenvolupament dels
programes de policia tutor i d'educació viària. A més, es preveu
donar rellevància a la realització de jornades i ponències que
permetien visibilitzar les policies locals i la feina que realitzen
en l'àmbit de la seguretat ciutadana, alhora que es contribueixi
a la seva formació i professionalització. 

Amb càrrec al capítol 7 d'Emergències, es preveu destinar
2,5 milions d’euros al Fons de Seguretat Pública de les Illes
Balears, unes ajudes destinades a les policies locals amb les
quals els ajuntaments poden fer front a les despeses de recursos
humans i materials del col·lectiu policial, el que redunda en
benefici de la seguretat pública. 

En relació a la competència de vigilància i protecció dels
edificis i les instal·lacions de la comunitat autònoma, l'any
2024 s'ha de treballar en l'actualització de la normativa que
regula l'exercici d'aquesta competència, cosa que permetrà
donar major seguretat jurídica a les actuacions dels serveis de
seguretat de la comunitat autònoma. 
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En matèria d'activitats classificades i espectacles públics es
vol executar un contracte per a l'adequació del registre
d'activitats itinerants i la plataforma de la comissió tècnica
d'activitats de les Illes Balears, en línia amb la feina d'innovació
constant en matèria digital que s'impulsa des del departament
d'Interior. Hauríem acabat així amb la direcció general. 

Em referiré ara a allò que és la Direcció de l'Advocacia de
la comunitat autònoma de les Illes Balears, que exerceix les
funcions de representació i defensa en judici, d'assessorament
jurídic de Govern i que estarà dotada amb 3,9 milions d'euros.
Cal esmentar que, d'acord amb el Decret 44/2023, de 10 de
juliol, del Consell de Govern de les Illes Balears, de
modificació de la disposició final primera del Decret 74/22, pel
qual es regula l'Advocacia, es va considerar pertinent integrar
dins l'estructura de l'Advocacia de la comunitat autònoma,
l'Institut d'Estudis Autonòmics, les funcions del qual passaran
a ser exercides pel nou Departament d'Estudis Autonòmics i
Assumptes Generals. És notori i urgent l'augment de l'activitat
registrada per la Direcció General de l'Advocacia en els darrers
anys, molt especialment arran també de la pandèmia patida el
temps de la COVID, que ha multiplicat el número de plets als
quals s’ha de fer front. També, lògicament, influirà la
integració de l'Institut d'Estudis Autonòmics, motiu pel qual
aquesta direcció passa a assumir la funció d'autoritat o punt
únic de contacte en l'àmbit de l'administració autonòmica per
a tot els processos i qüestions relatives al mecanisme de
protecció dels operadors econòmics, consumidors i usuaris
prevists a la Llei 2/2013, de garantia d'unitat de mercat. 

Davant aquest fet, es considera imprescindible dotar
pressupostàriament el lloc de director adjunt, que donarà suport
a la persona titular de la Direcció de l’Advocacia, així com una
segona àrea contenciosa administrativa i una àrea de
coordinació amb els ens instrumentals. També s'ha concretat la
creació i la dotació, mitjançant un procés selectiu i amb
caràcter conjuntural, de tres llocs de feina d’advocat, un tècnic
de grau mitjà, un administratiu i un auxiliar administratiu. 

Finalment, es pretén continuar amb la millora de
l’ADVOCAX, l'eina electrònica bàsica i essencial de
l'Advocacia de la comunitat autònoma, l'actualització i la
millora del seu portal web i, en general, continuar el procés de
modernització, amb l'objectiu d'aconseguir a la pràctica
l’eliminació de suport en paper. 

Acabat el tema de l'Advocacia, passaré ara a parlar de
l'Escola Balear d'Administracions Públiques, l’EBAP, que té
com a missió millorar la formació, la capacitació dels empleats
públics de la comunitat autònoma i gestionar la selecció,
l'aprovació i la promoció del personal al servei de
l'Administració de la comunitat autònoma, amb la finalitat
d'incrementar l'eficiència i l'eficàcia dels serveis públics i,
d'aquesta manera, la satisfacció de la ciutadania. 

L’EBAP, que comptarà amb un pressupost de 9,5 milions
d'euros, s'ha plantejat com un dels seus objectius ampliar les
estratègies de formació i aprenentatge, que posa a disposició
del personal al servei de l'Administració de la comunitat
autònoma, per tal de donar resposta a la diversitat de les
necessitats i formacions d'aprenentatge. Aquest any 2024
s'incorporen a la seva agenda els següents programes: millora

de la qualitat d'oferta formativa per a personal directiu, per al
desenvolupament de competències del personal directiu de la
comunitat autònoma; desenvolupament d'equips de millora,
dirigit a treballar, proposar i aplicar solucions a problemes
identificats per les mateixes unitats organitzatives a l’efecte que
millorin la seva eficiència i motivació; creació de continguts
audiovisuals per impulsar noves metodologies de formació en
recursos d'aprenentatges audiovisuals que facilitin
l'aprenentatge personalitzat; i programes específics d'igualtat de
gènere. També es crearà una bossa de docents, amb la finalitat
de crear una xarxa de col·laboradors implicats en la capacitació
dels empleats i empleades públiques.

D’altra banda, és igualment remarcable l'esforç que s'ha fet
per part d'aquest organisme per acabar i resoldre tots els
processos selectius de personal que arrosseguen des de l'any
2019. L'any 2023 es conclourà el concurs de mèrits, de
promoció interna i el concursos oposicions de cossos generals,
facultatiu i personal laboral i, a més s'iniciarà l'execució de les
ofertes públiques corresponents als anys 2019, 2020 i 2021,
convocades l'any 2022. S’impulsaran també les convocatòries
per als cossos facultatius, encara pendents d’execució, i
s’agilitaran les convocatòries dels processos de cobertura de
vacants amb el personal interí. Tot això, amb un cost d’uns
600.000 euros. 

Altres objectius de l’EBAP consistiran a impulsar un pla de
rejoveniment de les plantilles, la revisió de les bases del
concurs obert i permanent en relació amb la provisió de llocs
de feina, la implementació en la recerca de simplificar i agilitar
la seva gestió, la creació d'un nou portal web de l'EBAP amb
l'objectiu de millorar, facilitar i modernitzar l'accés dels
ciutadans a la informació i serveis que ofereix l'escola. 

Per acabar, esmentaré dues grans prioritats de l'EBAP per
a l’any 2024. La primera és iniciar les obres de la seu a
Menorca, ubicades al Quarter de Santiago, fruit d'una cessió
d'ús gratuït per part de l'Ajuntament de Maó, que permetrà
concentrar en un espai modern i polivalent tota l'activitat
disseminada a l’illa. Les obres es calculen en 1.100.000 euros
i enguany s'han pressupostat 600.000 euros per a 2024 i 440
que seran per a l’any 2025.

La segona gran prioritat de l’EBAP consistirà a donar
impuls als processos selectius de policia local, per poder
atendre d'una manera efectiva i definitiva les mancances i
necessitats dels ajuntaments de les illes. Per complir aquest
compromís, el Govern de les Illes  Balears ha previst una
partida d’1 milió d’euros enfocats a la captació de talent, la
millora de coordinació amb els ajuntaments per fer més
eficients el procés unificat, la calendarització del Pla de
formació, de manera que, per primer cop, s'asseguri la
capacitació dels funcionaris abans de l'inici de la temporada
d'estiu; el desenvolupament de plans de formació policial i
d'emergències; i la celebració de cursos de capacitació per als
agents que opten a places d'ascens professionals. 

Per acabar aquesta compareixença, faré una referència al
pressupost del Servei de Gestió d'Emergències de les Illes
Balears, GEIBSAU, que serà de 8,2 milions d'euros: 4,8
milions que van a despeses de personal, 2,7 a despesa corrent
i 769.000 euros a inversions. En relació amb els comptes de
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GEIBSAU són destacables el compromís de crear i dotar els
serveis d'atenció 112 amb 19 noves places, per la qual cosa
s'haurà de fer una modificació; l’establiment de llicències
Microsoft a tot l'equipament informàtic de l'ens; la
modernització important dels sistemes de ciberseguretat; i la
millora de les comunicacions via satèl·lit, amb una inversió de
150.000 euros;  l’adquisició de sis servidors d'última generació,
amb un import de 232.000 euros; -i aquí ve la segona part per
a l'Agrupació de Voluntaris de Protecció Civil- la inversió de
150.000 euros en material per a les agrupacions de voluntaris
i Protecció Civil, que es repartiran d'acord amb el nombre
d'agrupacions existents.

Fins aquí una fotografia dels pressuposts de la Conselleria
de Presidència i Administracions Públiques per a l'any 2024,
primers comptes elaborats per l'equip de govern del Partit
Popular, que estic convençuda que responen amb voluntat de
voler fer amb menys, més, amb manco càrrega per a la butxaca
del ciutadà, ja que tot el que acab d’explicar ho durem a terme
amb deu alts càrrecs manco que el pacte, el que suposa un
estalvi de 550.000 euros.

Moltes gràcies per la seva atenció i quedo a disposició de
les preguntes.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Consellera, per la seva extensa explicació,
crec que hauran quedat clars molts de temes.

Ara, per tal de formular les preguntes o observacions,
passam als grups parlamentaris. Primer, m'agradaria demanar-li
si contestarà individualment o globalment. Globalment.

Idò, pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra.
Mercedes Garrido, per un temps màxim de deu minuts. Els
deman que, per favor, s'ajustin al temps per no haver-los de
cridar l'atenció.

Gràcies.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, si m’avisa dos minutets
abans que se m'acabi el temps, perquè, clar, no tenc una hora i
serà una mica complicat poder fer la intervenció.

Moltes gràcies, Sra. Consellera, tant a vostè com al seu
equip, per venir a exposar el seu pressupost avui. Diu que ens
ha fet una fotografia del seu pressupost, aquesta fotografia, em
sap greu dir-li d'aquesta manera, però ja l'havíem vista, s'ha
dedicat a repetir les memòries que ens varen passar amb el
pressupost. 

Començaré parlant-li de l'elefant dins l'habitació del que
vostè no n’ha parlat: l’Oficina de Lluita contra la Corrupció.
Tots hem pogut veure la llei o la proposició de llei que ha
presentat el Partit Popular, que sembla, si és aquesta llei la que
s'acaba aprovant, que sembla que sí, perquè vostès assumeixen
part dels postulat d'aquesta proposició de llei del Partit Popular,
cosa poc elegant, perquè és una proposició de llei d'un grup i
no del Govern, i assumeixen part dels postulats d'aquesta llei,

dins la memòria de l’Oficina de Lluita contra la Corrupció per
dir per què la tancaran, perquè fan la memòria únicament per
dir per què la tancaran. 

Per tant, m'agradaria saber o m'agradaria que em contestàs,
quines seran les passes del tancament d'aquesta oficina?, perquè
no estan pressupostat més que 50.000 euros de salari per al seu
director, l’únic funcionari públic a qui no se li pujarà el sou
l'any que ve. També crec que hauria d'explicar aquest fet.
Únicament està pressupostat això, però no està pressupostat
enlloc més. A les memòries del seu pressupost, no de la seva
conselleria, sinó dels pressuposts d’aquest govern no apareix
què es farà amb aquest personal. I aquest pressupost tenc entès
que volen que entri en vigor dia 1 de gener. Per tant, si ha
d'entrar dia 1 de gener en vigor, haurien de donar qualque
certesa al personal que hi fa feina, haurien de donar qualque
certesa als ciutadans d'aquestes illes i -permeti’m que li digui
d'aquesta manera-, però em sembla una actitud mesquina la
manera que es treballa i s’actua quant a aquesta oficina. Per
tant, on va l’Oficina? 

El canal de denúncies externes que fa l’Oficina, que no pot
fer la inspecció del serveis, i vostè ho sap perfectament, els
serveis tècnics ho saben perfectament, el canal de denúncies
externes que obliga a tenir en marxa la llei estatal, que és una
transposició d'una directiva europea, qui el farà? Perquè ara el
fa l'Oficina, qui el farà?, el contractaran... ho farà directament
l’organisme estatal? No està pressupostat tampoc.
Transparència, bon govern, etc., crec que és competència de la
seva conselleria; no ho ha pressupostat. Crec que aquí hi ha una
gran mancança o simplement tenen qualque intenció oculta dins
aquesta tramitació del pressupost, i no la conten; cosa que
tampoc no és elegant i torna a ser mesquí, una altra vegada.

 Pel que fa a les competències en transparència, bon govern,
etc., que vostè ha explicat, m'agradaria que em doni més
explicacions quant a l'Oficina d'Avaluació Pública de les Illes
Balears i, sobretot, quant a la Comissió d'Ètica. La Comissió
d'Ètica és competència seva des d’inici de legislatura, i la
veritat és que ha fet molt poca feina, i mira que ha tengut
motius per fer-ne. Aquí té una assessora asseguda que ha estat
incompatible durant una temporada sent cap de gabinet, ha
tengut una consellera asseguda també en el Consell de Govern
sent incompatible durant més d'un mes amb una empresa que
desenvolupava activitats immobiliàries, i no han fet
absolutament res. 

Vostès ens plantegen una nova llei de transparència. Ens pot
donar més detalls quant a aquesta nova llei de transparència?

També diu que la dispersió normativa dóna lloc a una mala
aplicació de la normativa. Per això suprimeixen l’Oficina de
Lluita contra la Corrupció, que és on se centralitzava tot aquest
tipus d'actuacions, perquè després puguin modificar la llei. 

Seguint amb això. Quant a les tasques de coordinació que
té la Direcció General de Coordinació, coordinava el Pla de
conciliació i corresponsabilitat de les Illes Balears, que
implicava pràcticament totes les conselleries del Govern, totes
les administracions públiques, entitats de la societat civil,
empreses, sindicats, etc.; qui fa la coordinació del Pla de
coordinació i corresponsabilitat de les Illes Balears?, perquè no
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ho hem trobat, no dins el seu pressupost, no dins el pressupost
de la Conselleria de Serveis Socials i Famílies, simplement hem
trobat una referència dins la Conselleria d’Ocupació, però
únicament quant a desenvolupament de les línies que li
corresponien. Per tant, qui fa aquesta feina dins el Govern de
les Illes Balears? Qui desenvoluparà els fons que arribaran del
Pla Corresponsables estatal i que pugen a més de 5 milions
d’euros?

Quant a la unitat acceleradora de projectes, vostè ens conta
que posaran un coordinador. Dins aquests 550.000 que han
davallat d'alts càrrecs, acabam de perdre 450.000 euros pel
camí. Varen iniciar la legislatura dient que havien estalviat 1
milió, resulta que ara estalvien 550.000 euros; 450.000 euros
cap a la butxaca. Però és que ara posaran un coordinador, què
serà aquest coordinador?, un nou alt càrrec? Aquesta unitat
acceleradora de projectes, molta acceleració crec que no deu
tenir, perquè el que es plantegen per a aquest any 2024 és fer
el seu decret, estudiar com la posaran en marxa; i, a més, tenim
una duplicitat. Vostès diuen que tanquen l'Oficina de Lluita
contra la Corrupció per duplicitats, però l’Oficina de projectes
estratègics, que segueix en marxa i fent feina, l’únic que no té
director, fa la feina que vostè li volen encomanar a aquesta
unitat acceleradora de projectes. Duplicitats. Els que parlen de
tancar l'Oficina de Lluita contra la Corrupció per no fer
duplicitats, dupliquen en aquest sentit.

Quant a la publicitat institucional, la partida és pràcticament
la mateixa que l'any passat, però no es fa la web enguany. Mig
milió d’euros, no, ja està feta la web, no es fa una nova web. La
web s’ha fet dins el 2023. Mig milió d’euros amb la web. Per
tant, de congelació, res. Aquesta va ser una de les grans
crítiques del Partit Popular durant els darrers vuit anys. Veig
que la crítica ja no és tan crítica, i aquella crítica ara resulta que
com que són vostès, ho poden fer, no? Tot el que s'havia de
suprimir quant a publicitat i propaganda, que era el que
proposaven vostès pressupost a pressupost, ara ho pressuposten
vostès. 

Quant a les polítiques de memòria, el destacable del
pressupost de política de memòria no és el que vostè ha contat,
és que dins el pressupost i dins les memòries, la idea força és
la derogació d'una llei i la idea força és la derogació d'una llei
pel que va dir el Sr. Rodríguez ahir, que va dir que era una llei
manipuladora del ministerio de la verdad. Aquest és el
plantejament, aquest és el motiu de derogació de la llei, perquè
és una llei a la qual pràcticament li va donar suport a tots els
articles el seu grup i és una llei que posa el reconeixement de
totes les víctimes. D'això es parlava ahir. I la deroguen perquè
dins la nostra llei hi caben totes; dins la seva, només n'hi caben
unes. Aquest és el problema.

Quant a Funció Pública incrementen el pressupost en
800.000 euros. Aquí hi aniran els funcionaris de l’Oficina de
Lluita contra la Corrupció? No ho se. Contesti’m, perquè és
una de les coses que no contesta amb el seu pressupost.

La modificació...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Diputada, li queden dos minuts.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

D’acord, moltes gràcies. La modificació de RLT que fan,
està directament tota la modificació de RLT que plantegen a les
diferents conselleries, està tota quantificada? Farà oferta
pública? Quina serà la previsió de processos selectius que fan
per a l'any que ve? Perquè no ha parlat més que d’allò que hi
havia en marxa. 

La Llei de pressuposts incorpora, recupera la productivitat
per a tots els funcionaris, està negociada amb els sindicats
aquesta productivitat per a tots els funcionaris? Tenen criteris
objectius per atribuir aquesta productivitat a tots els
funcionaris? Per què ho fan, per què es poden escapar de la
massa salarial? 

Expliqui’m també per què aquest nou règim
d'indemnitzacions dels alts càrrecs que preveu la llei. Ara
podran cobrar quilometratge si estan dins el seu municipi de
residència. M'agradaria que ens digui per què i sobretot
m'agradaria que ens digui qui són els alts càrrecs que tenen
residència fora de Balears i que cobraran directament un 30%
més per tenir residència fora de Balears. És a dir, 18.000 euros
més. Ens ha dit fa un moment que es modificaran les bases del
concurs obert i permanent, per què?, en quin sentit? 

Quant a carrera professional, li parlaré únicament de la
carrera a serveis generals. L’acord signat el mes de març, deia
que aquesta quantia s’ha d'actualitzar anualment d'acord amb
els increments establerts per les lleis de pressuposts, inclosa
l'actualització de 2023. La modificació que fan vostès avui, la
proposta que fan avui a la llei de pressuposts, el que diu és que
la variació retributiva interanual a què fa referència al primer
paràgraf de l'article a), és a dir, a la carrera professional i
l'increment, es faran des del moment en que tengui lloc la
primera convocatòria ordinària de carrera administrativa o
professional. Supòs que la convocarà dia 1 de gener perquè
puguin cobrar-ho. 

Quant al sector públic instrumental, faran el conveni
col·lectiu del sector públic? Mantendran la mesa? Modifiquen
la Llei del sector públic instrumental també... -acab en un
segon-, modifiquen la Llei del sector públic instrumental, amb
aquesta modificació de la Llei del sector públic instrumental
donen capacitat al sector públic per tramitar expedients. Ha
negociat això vostè amb els sindicats? Hi estan d'acord? Es
modificaran els complements d’aquests treballadors que
començaran a tenir unes tasques totalment distintes? Quines
previsions ha fet quant a donar suport a la integració dels
treballadors d’IB3 per part de la Direcció General de Funció
Pública? 

I, per últim, i ja deixaré la resta de direccions generals que
queden, quina intenció té quant a la Inspecció de Serveis?,
perquè segons la proposició de llei de supressió de l’Oficina de
Lluita contra la Corrupció, serà la Inspecció de Serveis la que
assumirà els expedients en tramitació, però no té capacitat,
segons el seu decret, per fer això ni res per l'estil. Per tant,
expliqui’ns també quines seran les noves tasques de la
Inspecció dels Serveis de Funció Pública d'aquesta comunitat
autònoma. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Ha d’acabar, Sra. Diputada, perquè...

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Per últim quant a Funció Pública i tallaré -la consellera ha
fet una hora...-

(Remor de veus)

... i tallaré quant a aquesta direcció general, demani’ns, per
favor, per què passa el fons de contingència del capítol 1 de 9
milions a 63 milions d’euros.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Diputada. Crec que allargarem un minut, si la
resta de diputats ho consideren. Pel Grup Parlamentari VOX té
la paraula el Sr. Sergio Rodríguez per un temps d’onze minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Bueno, ya hemos escuchado las
dos obsesiones del Grupo Socialista: la Oficina anticorrupción
y la Memoria Democrática. Sobre la Oficina anticorrupción yo
no haré más incidencia, creo que ya se ha dicho todo lo que se
tenía que decir sobre la duplicidad, la ineficacia, la utilización
partidista de esta oficina, más preocupada de perseguir a la
oposición que de perseguir a la corrupción. Creo que lo único
que comparto con la exposición anterior es, sí, lógicamente allí
trabajan una serie de funcionarios que lógicamente han de tener
la certeza de cuál va ser su destino final, tampoco se trata de un
número muy elevado y esa preocupación la compartimos. 

Usted ha hecho mucha incidencia, lógicamente, en lo que es
una de las funciones principales de la conselleria que usted
encabeza, que es la coordinación de la acción de gobierno, el
seguimiento de los acuerdos que dieron lugar a la investidura.
Permítame que se me ha olvidado, lo hago a menudo, agradecer
al numeroso grupo de personal que le acompaña y que la ayuda,
lógicamente en su conselleria, porque todos sabemos que sin un
equipo detrás sería imposible desarrollar su trabajo. 

A nosotros nos preocupa mucho el tema de la coordinación
de la acción de gobierno, la transversalidad de muchas
actuaciones, porque justo en la comparecencia anterior, donde
yo le he expresado al Sr. Sáenz de San Pedro nuestra
preocupación de cómo se iban a eliminar, por ejemplo, los
residuos de las energías supuestamente ecológicas y
renovables, como las baterías de los coches eléctricos o las
placas eléctricas cuando acaba su vida útil, él me ha dicho
lógicamente, que no era su negociado, que él lo único que hacía
era las promociones de este tipo de energía, supuestamente
limpias o verdes, que ni son tan limpias, ni son tan verdes; en
esa cuestión, por eso, creemos que es muy importante esa
acción transversal del Gobierno, porque cuando uno por una
parte está incrementando, por ejemplo, las ayudas para
adquisición de coches eléctricos o desarrollar el aumento de
placas fotovoltaicas, pues lógicamente tiene que haber otra

conselleria, otros organismos que empiecen a pensar qué
haremos dentro de 10, 15 o 20 años, cuando todo ese material,
que es altamente contaminante, tenga que ser reciclado,
almacenado, destruido o como se le quiera llamar. Por eso es
importante la transversalidad en la acción de gobierno. 

También es muy importante para nosotros esta coordinación
en lo que se refiere al seguimiento de los acuerdos que
firmamos con ustedes y que permitieron la investidura de la
Sra. Marga Prohens como presidenta de esta comunidad
autónoma. Y permítame que le haga especial referencia, porque
es asunto de su conselleria, al punto 55 de nuestro acuerdo, que
dice literalmente “modificaremos las normas que supongan una
imposición lingüística, asumiendo que en la comunidad existen
dos lenguas oficiales. Se hará el desarrollo normativo
correspondiente, para garantizar que el desconocimiento del
catalán no penalice en el acceso a la Función pública”. Para
nosotros es fundamental que su conselleria, de la que depende
la Función Pública, dé cumplimiento y empiece a trabajar en
este asunto, que sabemos que no se puede hacer en dos días,
por supuestísimo, que requiere cambios normativos, cambios
legislativos, estudio en profundidad de cuáles son aquellas
plazas en las que sí debe ser requisito indispensable el
conocimiento de las dos lenguas oficiales de esta comunidad.
Nosotros confiamos en que lo va a tener usted muy presente y
confiamos en que lo va a empezar a desarrollar a la mayor
brevedad posible, sobre todo teniendo en cuenta que no
representa un enorme gasto para el erario público, ni tiene
usted que invertir parte de su presupuesto en ello, más allá de
utilizar los medios humanos y materiales que tiene a su
disposición, la asesoría jurídica y demás. 

Otro tema que a nosotros también nos preocupa y del que
usted nos ha hablado extensamente, aunque lo ha hecho en
diferentes apartados, es el tema de la Protección Civil. Todos
sabemos el abandono en el que el gobierno anterior tuvo con
las agrupaciones de Protección Civil. Todos sabemos, los que
los conocemos directamente, los que hemos tenido oportunidad
de trabajar, visitarlos y saber de sus problemas y de sus
carencias que, por desgracia, en algunos ayuntamientos, incluso
de primera magnitud, los grupos de Protección Civil
prácticamente están desapareciendo. Recordemos que son
grupos de personas voluntarias, que realizan un trabajo muy
importante, que va desde las actuaciones, cuando hay
situaciones de emergencia, hasta cuestiones que son, parecen
baladíes, pero que no lo son en absoluto, como el ayudar a los
cortes de carretera cuando se realizan estas pruebas deportivas,
ciclistas y demás, que contribuyen a reforzar a los cuerpos y
fuerzas de seguridad, a las policías locales o a la Guardia Civil,
en la regulación, los cortes de tráfico, indicar las vías
alternativas, todo esto, recordemos, personas que lo realizan de
una manera voluntaria.

Sabemos que existe una gran carencia de medios, también
sabemos que es responsabilidad de los ayuntamientos, no es
una responsabilidad directa del Gobierno de las Islas Baleares,
pero que muchos ayuntamientos, lógicamente, pues estarían
muy agradecidos si en esa municipalidad de la que usted ha
hecho gala, y que nosotros compartimos la importancia de la
municipalidad, pues, hay que ayudar a los ayuntamientos para
que a su vez puedan ayudar a estos que, valga la redundancia,
nos ayudan de una manera altruista y voluntaria.
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El tema de la escuela de seguridad pública también lo
compartimos. Nos parece un tema muy interesante, muy
necesario. La problemática que tienen muchísimos municipios
de nuestras islas de falta de policías locales, especialmente en
los municipios pequeños y medianos que sufren, en cierta
manera, la competencia de aquellos municipios mayores, donde
los incentivos económicos muchas veces son más atractivos y
hacen que muchas personas prefieran ejercer sus funciones en
estos municipios mayores, es realmente una  situación muy
complicada, sobre todo también teniendo en cuenta los
sucesivos repliegues, más que despliegues, repliegues de la
Guardia Civil, que muchas veces ejercía funciones en
localidades pequeñas en las que ya no están presentes de
manera permanente, y además la falta de dotaciones
persistentes de la Guardia Civil en la part forana y en las islas
menores; porque sabemos que las plantillas están en precario
y que lógicamente, lo hemos hablado mil veces, hasta que no
se arreglen los problemas de los complementos de insularidad,
nuestras islas son un destino muy poco atractivo tanto para
policías nacionales como para guardias civiles.

Vamos a observar con cierta prevención el tema de la
reapertura de la Oficina de las Islas Baleares en Europa,
nosotros no dudamos de la importancia que tiene Europa y las
políticas que se deciden en Europa para el conjunto de los
ciudadanos de las Islas Baleares, para nuestra economía, las
cuestiones que hemos discutido aquí mil veces, las reglas de
minimis, la periferia, extraperiferia, todos los problemas que en
ese sentido nos afectan y todas las políticas que muchas veces
se deciden en Bruselas, a espaldas, por desgracia, de los
intereses reales de los ciudadanos. Pero tenemos que ver
realmente esta oficina si su única intención es que haya una
serie de becarios -muy loable la intención- que puedan
desarrollar allí un principio de su carrera profesional, pero a
nosotros nos parece mucho más importante el hecho del
personal fijo que se pudiera tener en esas oficinas para
realmente, más allá de dar formación a nuestros jóvenes
universitarios, para realmente intentar influir en los lobbies de
presión -llamemos a las cosas por su nombre- que existen en
Bruselas y que son los que a veces pueden ayudar a favorecer
la tramitación de estas normativas que nos puedan llegar a
afectar. 

Yo simplemente agradecerle su intervención y decirle que
esto de sin límite de tiempo es una cosa muy peligrosa y le
agradeceré que para el año que viene, dado que cuenta usted
con un equipo muy amplio y profesional, sea capaz de hacer un
resumen de lo que hoy nos ha expuesto. 

Muchísimas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Rodríguez, se ha ajustado perfectamente al
tiempo. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la paraula
la Sra. Ramon, per un temps de deu minuts. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, consellera i el seu
equip per haver vengut aquí a explicar-nos els pressuposts.

Al cap i a la fi els pressuposts són una previsió de les
accions del Govern que vol dur a terme al cap de l'any, però
també crec que són una declaració d'intencions de, com he dit,
allò que es durà a terme, però també d’allò que volen retallar
prèvia a altres pressuposts i que no sols hem de contemplar i
mirar els pressuposts inicials sinó també en la mesura que
s’executaran i si amb aquestes declaracions d'intencions a finals
de 2024 podrem dir que tot allò planificat s'ha dut a terme,
perquè moltes vegades, i quan un gestiona i governa, es troba
també els entrebancs moltes vegades sense conèixer-ho.

La Sra. Garrido ho deia, ens ha fet una exposició de la
memòria, però també diria, i atès que m'he llegit, també per fer
recordatori, la compareixença que vàrem viure el mes de
setembre, un poc la compareixença en xifres. I aquí les meves
preguntes vendran també per resoldre aquests dubtes de casar
memòria-compareixences i si realment el que es veu reflectit és
allò que em pens. 

Si, com deia, és una declaració d'intencions i de retallades,
començaré, perquè ho tenim fresc, i la Sra. Garrido també en
feia referència i a vegades repetiré coses que ha dit ella perquè
això té intervenir la tercera, crec que podem incidir en el tema
de les polítiques de memòria democràtica. Ahir en vàrem
parlar. En definitiva, la intencionalitat és clara, i, a més no sols
en els pressuposts, sinó ja de fets de la derogació d'una llei,
com dèiem ahir, que al final el Partit Popular en el seu moment
hi estava d'acord amb quasi tots els punts, simplement ara el
que fa és haver d’acontentar el seu soci i haver de derogar una
llei que, en definitiva, és complementària i no pot ser separada
de l'altra llei de fosses, que també es va aprovar en aquest
parlament. 

I sí deia que -i també ho va dir el setembre- es farien o es
durien a terme totes aquelles accions ja començades, jo crec
que en el 2023 i en aquests quatre mesos que duim això no s'ha
fet efectiu. Encara tenim moltes coses de 2023 que no s'han
acabat d'executar, ni tan sols s'han convocat les comissions, i,
evidentment, amb la intencionalitat de tot el que ha dit, de les
pedres del Pla de fosses, de l’ADN, del columbari, etc., s'ha de
veure després reflectit en l’execució real que això suposi de
cara el 2024 també veient una minva de pressupost
considerable en aquesta partida. 

Una altra qüestió que també és rellevant -i crec que ho hem
d'expressar-, feia la referència, també pel setembre ho va dir,
aquesta unitat acceleradora de projectes per coordinar i
executar tota l’acció de govern és, si aquesta ja s'ha posat en
marxa i sobretot amb quins recursos humans, i com també deia
la Sra. Garrido, què suposarà quant a cost d’alts càrrecs o si
seran funcionaris propis de la conselleria. 

A la Direcció de Transparència hi ha -i m'ha sobtat- a
l'apartat de Participació i Voluntariat, si no ho he vist
malament, com que es trosseja el que hi havia pressupostat el
23, perquè en el pressupost del 24 hi ha una part de participació
que l’assumeix la Conselleria de Presidència i l'altra que
l’assumeix la Conselleria de Serveis Socials. És per saber quin
motiu ha dut a trossejar en aquest cas. I també si podria
explicar què suposarà la modificació de la Llei de participació
ciutadana, sobretot quant a les consultes populars que, en
definitiva, crec que la participació ciutadana el que fa és
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millorar el Govern i sobretot que els polítics, els gestors no ens
acomodem pel simple fet que ja han passat unes eleccions, ens
han votat, sinó que hem de ser conscients que no cada quatre
anys... cada quatre anys poden passar moltes coses, amb
diferència, i que la democràcia també es basa que la gent pugui
participar i incidir en l'acció de govern. 

Una altra cosa, i crec que també és rellevant i això també
demostra unes polítiques i unes altres, parlava d'una nova llei
de transparència i bon govern, què suposarà aquesta
modificació? Però, clar, el que preocupa és ..., i també n’hem
parlat en seu parlamentari, és l’Oficina anticorrupció, és a dir,
el desballestament de l’Oficina anticorrupció i, sobretot, també,
aquesta Llei de transparència i bon govern, supòs, que serà per
adaptar-la a les dades de caràcter reservat que els polítics i la
gent que està a l'administració, supòs que haurà de fer front.
Crec que... i ho hem expressat en dades, l’Oficina anticorrupció
crec que té aquesta feina de prevenció del malbaratament de
fons públics. Hem viscut anys molt negres en aquesta comunitat
autònoma i des de 2016 que hi ha l’Oficina anticorrupció crec
que la imatge de les Illes Balears s'ha vist netejada en bona
mesura i voler tornar enrere crec que no és la solució. 

En compareixença també em va respondre una pregunta que
li demanava sobre on estaven les actuacions o les accions de
corresponsabilitat. Em va dir que eren la Conselleria de Serveis
Socials, i era per saber on són i -com deia la Sra. Garrido- si es
duran a terme i com s’executaran els fons provinents de l'Estat. 

Quant a la Direcció General de Funció Pública -i perdoni
Sra. Presidenta, si també em pot avisar quan estigui arribant al
meu límit de temps, si no, continuaré a la següent part-, ja hem
vist ara, vostè n’ha defugit, però el portaveu de VOX ho ha
posat damunt la taula, supòs que haurà de aclarir una altra
vegada, la intencionalitat que ja hem sentit altra vegada, però
el tema del català a la Funció Pública, si es farà efectiu el 2024,
com i quan, perquè crec que és un tema que preocupa i sobretot
en aquest cas, quan els drets dels ciutadans de les Illes Balears
es veuen malmesos, sobretot en temes lingüístics. 

Ahir, a la compareixença de Salut, es va dir que els
complements retributius i de carrera professional de sanitaris
estan dins el capítol 1 de Funció Pública, era per saber si és
així. I si només hi ha els de Salut o també es preveuen altres
complements i productivitat d’altres conselleries. 

També dins aquesta direcció general, a la legislatura
passada, pel que em consta, es va iniciar la negociació d'igualar
els sous dels treballadors de les empreses públiques, perquè no
hi hagués diferenciació entre treballadors de la mateixa
categoria. I era per saber com estava aquest tema i si s'havia
continuat fent feina o s'havia aturat. 

El Pla de modernització i actualització, que ens va dir que
la seva conselleria elaboraria, està previst dins aquests
pressuposts? I també, com posa la memòria el IV Pla d'igualtat,
si està previst. 

Per tancar el tema de la Direcció General de Funció
Pública, vostè ha dit que s'han llevat i estalviat deu alts càrrecs,
però, bé, la preocupació també ve quan hi ha càrrecs intermedis
i s’apugen els sous als consellers i directors generals. Bé,

m'agradaria saber si la balança o si s’ha fet un càlcul del què
suposa l'estalvi, en teoria dels deu càrrecs, però també amb
l’apujada de sous o la creació de càrrecs intermedis, i també
l’apujada als càrrecs polítics. 

I la darrera -perquè la presidenta m'ha dit que em queda un
minut i continuaré després-, el Govern va decidir incorporar
dins l’Advocacia l’Institut d'Estudis Autonòmics i és saber què
ha suposat el resultat d'aquest i com s'ha reestructurat el
personal. 

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Al final, l’ha clavat, deu
minuts justos. O sigui que gràcies a tots per col·laborar.

Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula la Sra. Gómez per
un temps màxim de deu minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sra. Consellera.
Bé, inevitablement repetiré temes, perquè quan parles el darrer,
per molta creativitat que un pugui tenir, no hi ha una quota per
al darrer. 

Bé, el primer que li he de dir és que en transparència, per
suposat, no podem estar gens d'acord que la primera gran
mesura de transparència sigui l'eliminació de l’Oficina
anticorrupció. Sé que és repetitiu, però no puc deixar de dir-ho.
Sé que estam parlant de nombres, però òbviament els nombres
són reflex de decisions polítiques i aquesta clama al cel. 

Ha insistit molt també en el tema de transparència, dels
nombres, d’un govern obert, i bé, no dic que no tingui vostè
aquesta idea, però m'agradaria que em concretés, per exemple,
ja que estam en nombres, si mantindran les eines de visors
pressupostaris. És a dir, que quan es vulgui entrar a analitzar els
pressuposts, es pugui analitzar de veritat i fins i tot si es fa en
format habitable, que és quan es permet des de fora fer feina.
I, a més a més, li afegiria, si està previst alguna oficina, alguna
unitat funcional o alguna previsió en temes d’execució
pressupostària, perquè estic molt poc d'acord amb el Sr. Costa,
quan el Sr. Costa fa nombres, òbviament, per açò som a partits
diferents, però una cosa amb la qual estic d'acord, i ell va fer la
frase, és que “l’important no és pintar el pressupost, és executar
el pressupost”. I crec que la transparència ha d'arribar a
l’execució pressupostària. De fet, és realment quan veim si les
polítiques són polítiques d’eslògan i de titulars, o realment
s’executen aquestes polítiques que s’anuncien. 

Vostè també du Emergències, du Interior. Ha anunciat un
canvi de normativa, és lògic, entre d'altres coses, vostè té un
soci que nega el canvi climàtic i, curiosament vostè acaba de
dir que, entre d'altres coses, s'han d'adequar els plans
d'emergències a coses com esdeveniments i sinistres, com les
inundacions que cada vegada són més habituals. Alguns
pensaran que són per gràcia divina, o diluvis, no diria
universals, però sí locals, però en realitat el que succeeix és que
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el canvi climàtic és aquí, té conseqüències i vostè, com toca, 
es veu obligada a modificar els plans d'emergències. 

Li vull fer una pregunta o un comentari. Curiosament,
l'única competència que el 2007 no es va recuperar per part del
Govern balear, jo el 2007 no estava en política, de tot açò me
n’he assabentat després, però la competència d'Emergències en
el seu dia era dels consells insulars. Llavors, amb una
recentralització, que costa d'entendre, perquè la dinàmica no sol
ser aquesta, tot i que reconec que en temes de seguretat, potser
no hem de fer comparatives gratuïtes, però l’única competència
d’aquest àmbit que va quedar en el Consell va ser la de
prevenció i extinció d'incendis.

Qui li parla va ser consellera de bombers vuit anys, dels
bombers de Menorca, i és per açò que conec aquests detalls. I
resulta que els consells insulars tenen un greu problema en el
tema dels bombers, i és que, com que no tenen normativa que
els empari, ni autonòmica, ni estatal, cada vegada que han de
fer reposició de plantilles, és un drama. És un drama, perquè
ens trobam amb els serveis d’Intervenció, lògicament, i
convèncer de les ràtios necessàries és realment molt difícil. 

Vostè deu tenir coneixement que s'ha intentat durant
diverses legislatures, entre d'altres, les del pacte de progrés,
entre les quals estava el meu partit -abans que m'ho recordi, jo
li ho reconeixeré-,  i bé, és una vertadera llàstima que no sortís
la famosa Llei del foc, nom que no vaig triar jo, però que tenia
a veure amb tots els serveis de prevenció d'incendis. Continuam
necessitant como agua de mayo, regulació per al tema dels
bombers, perquè és un drama fer les reposicions.

Les taxes són complicades, hem de convèncer Intervenció
de si és servei essencial o no, la Llei de pressuposts estatal no
sempre parla de bombers, a diferència que sí parla de policies,
que et fan molt fàcil les reposicions. Per tant, li vull fer aquest
comentari perquè li tocaria liderar vostè -entenc- una llei
d’aquest tipus. M'encantaria participar-hi per altra banda,
perquè he patit aquest drama. 

Tema EBAP, també li diré que és un altre tema relacionat
amb els bombers. L'única cosa que l'EBAP ha aconseguit fer
quan fa formació, és certificar la qualitat de les formacions que
fan els consells insulars, que torna ser un drama, que ho hem
aconseguit, però és l'EBAP que hauria de fer la formació dels
bombers dels consells insulars, no crec que ho tengui
pressupostat i li demanaria no només que ho pressupostés, sinó
que l'EBAP agafés el comandament de tot açò i alleugés els
consells insulars, que ja tenen prou feina de fer les coses que
els toquen.

Ha parlat de Marivent i, així com a afegitó, ha semblat que
pressupostava els jardins oberts al públic. Jo no he tengut
temps d'analitzar els pressuposts de manera molt concreta, però
sí que li demanaria si aquest pressupost inclou altres coses que
els jardins públics, perquè tenc record que, per exemple, la
neteja solia anar a càrrec del Govern i record també un tema
penal que hi va haver legislatures cap enrere, per unes
licitacions que van acabar en el Jutjat Penal per estafa. Ho dic
com a record que tenc dins el cap. 

Després, en temes de participació ciutadana, vostè ha
anomenat un mecanisme que no deixa de ser un tràmit
administratiu. No sé si és que el pensava adornar i li pensa
posar música, però el tràmit de participació ciutadana, dels
projectes normatius que inclouen lleis i també reglaments, és
una pestanyeta que hi ha a totes les webs de totes les
administracions públiques. M'hauria agradat que vostè em
parlés de polítiques de participació ciutadana, ... m'hauria
agradat, la veritat. No sé si és que no hi ha idea de fer-les, o ha
quedat en el tinter.  

Igualment no ha parlat de voluntariat, aquestes darreres
legislatures la participació ciutadana anava acompanyada, bé,
açò ja serà una decisió política òbviament, però no n'ha parlat.
I com que venim d'una època on la COVID va posar de relleu
que gràcies a accions, no només de voluntariat, que també, és
a dir, si no hagués hagut Càritas, si no hi hagués estat la Creu
Roja, les administracions a moltes bandes no haguessin arribat
durant el confinament. Les tenim allà de fons de l'armari,
sembla que ja convivim amb elles, com si fos per art de màgia,
però hauríem de recordar que són allà i després varen sortir
molts de grups d'ajuda mútua, que encara continuen fent feina,
perquè s'han transformat en associacions, però no deixa de ser
voluntariat. 

Curiosament, vostè sí que ha parlat d'un voluntariat, que és
el de Protecció Civil, però, clar, no és el voluntariat sobre el
qual jo ara li estic fent referència, perquè el voluntariat de
Protecció Civil té la seva pròpia llei i, a més, pertany a un
àmbit que és el de seguretat ciutadana, no del voluntariat
pròpiament dit. Benvingut un suport important a Protecció
Civil. 

També li faré un esment als consells insulars, especialment
als de les illes més petites. Crec que podrien agafar i permetre
que les coordinacions, com a mínim a les illes petites, anés a
càrrec dels consells. Açò resulta impossible amb la normativa
actual. Les agrupacions locals de Protecció Civil a les illes
petites demanen constantment ser coordinades a nivell insular
i, sobretot, que es puguin compartir els recursos, perquè moltes
vegades pobles que està a tres i quatre quilòmetres poden
compartir perfectament un automòbil, una motoserra, etc.
També m'hauria agradat, bé crec que hi és temps perquè no li
deman una partida específica, estic quasi demanant, que tinguin
algun tipus d’iniciativa en aquest sentit. 

Bé, en Memòria Democràtica hi ha un desquadrament
pressupostari que clama el cel. No entraré ara en detalls, però
crec que, bé, des del meu punt de vista, des del punt de vista
des d'Unides Podem, òbviament, açò forma part del segrest que
jo consider que el seu partit pateix, que quedi clar que no hi
estic d'acord. 

Després també de la seva conselleria, com bé ha dit, sortirà
el finançament per la Llei de Reserva de la Biosfera de
Menorca. I jo li vull recordar que quan estaven a l'oposició
deien que havien de ser 5 milions d'euros, i ara açò s’ha quedat
en 4. Òbviament bé, com diuen, el que compta no és el que
promets, és el que fas. I bé, 1 milió menys de 5 són molts de
doblers, Sra. Consellera. 
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Més coses. Sí que voldria saber si des de la seva
conselleria, que m'imagín que serà l’encarregada, si no, em
corregeixi, de tot el tema de normativa de contractació pública,
no sé si m'equivoc, però si és la seva conselleria, m'agradaria
saber si hi ha indicacions o directrius en contractació pública
responsable. No sé si... ho deix aquí...

LA SRA. PRESIDENTA:

Ha d’anar acabant, diputada.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bé, idò ja està. D’acord.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula la Sra. Gil, per un temps màxim de deu
minuts.

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidenta, buenos días. Gracias, consellera, y
gracias al equipo de la conselleria por comparecer hoy, para
rendir cuentas del presupuesto de la Consellería de Presidencia
y Administraciones Públicas para el año 2024. Unos
presupuestos que, pese a lo que nos dice la Sra. Ramon, que
nos habla de recortes, considero que son unos presupuestos
expansivos, acordes al compromiso de mejorar la vida de los
ciudadanos y de nuestra comunidad autónoma, en la línea de
los proyectos que nos presentó en su día la conselleria. 

Uno de los aspectos más interesantes, a nuestro modo de
ver, es la digitalización de la administración. De la exposición
de la consellera, hemos visto que se traduce en partidas que en
cierto modo son transversales a las distintas direcciones
generales. Me ha llamado la atención la participación
ciudadana. Creo que resulta fundamental la posibilidad de
participar, a través de una plataforma tecnológica, en la gestión
de los asuntos públicos, de manera que las consellerias puedan
interactuar con los ciudadanos y recoger quejas y sugerencias,
además de promover un diálogo con la ciudadanía. Nos
gustaría saber qué incidencia, cómo y mediante qué proyectos
se va a abordar la digitalización de la administración en este
sentido, y si, al final de la legislatura, lo que vamos a encontrar
es una administración cercana, cercana al ciudadano, ágil y
eficaz. 

Por otro lado, en cuanto a la Dirección General de
Coordinación y de Transparencia, esta dirección asume las
funciones para llevar a cabo el firme compromiso de
cumplimiento y desarrollo de la Ley de fosas 10/2016, sobre
localización, identificación y recuperación de los restos de las
personas desaparecidas, como el Grupo Popular ya hemos
apoyado en distintas ocasiones. El Govern, efectivamente, a la
vista del presupuesto, se compromete a seguir avanzando en la
identificación y la localización, así como en todas las
actuaciones que se están llevando a cabo y que se van a
mantener, siempre y cuando la memoria contribuya a la
concordia y a la reconciliación. 

Por otra parte, en cuanto a la Oficina anticorrupción, me
gustaría preguntarle a la consellera, qué opina de que en la
última memoria de la Oficina, de 104 denuncias, 43 son
inadmitidas por falta de verosimilitud y de la 61 restantes, sólo
8 acaban con recomendaciones. Y de estas 8, 3 son desoídas. 

También me gustaría preguntarle a la consellera, qué opina
de que casi ninguna comunidad autónoma tenga Oficina
anticorrupción y si realmente cree que su desaparición, es decir,
la desaparición de la Oficina anticorrupción, supondría el
incumplimiento de la Ley 2/2023, de protección al informante,
en cuanto al canal externo de denuncias, teniendo en cuenta,
que nuestro legislador estatal ha considerado idónea la figura
de la autoridad independiente de protección del informante, y
sí que es cierto la posibilidad de que la comunidad autónoma
establezca un ente o autoridad similar y, en caso de que no la
establezca, si considera que tendríamos un vacío. 

También me gustaría preguntarle a la consellera, si
considera que la nueva ley contribuirá a la transparencia, el
control y a la independencia, sin entes que duplican funciones,
que cuestan dinero y que son ineficaces. 

En cuanto a la Dirección General de Relaciones
Institucionales y de Relaciones con el Parlamento, en su
primera comparecencia, recién conformado el Govern,
apostaba por un modelo de gestión transparente, honesto y
responsable desde la proximidad, haciendo trabajo a pie de
calle y cercano a los ciudadanos. Por ello dejó claro que la
apuesta decidida era a favor del municipalismo y para ello se
requiere una dotación para trabajar precisamente codo con
codo con los ayuntamientos y los consejos insulares. A nuestro
modo de ver, estos presupuestos establecen un claro incremento
de financiación para los ayuntamientos y además un máximo
histórico de financiación para los consells insulares. Por lo
tanto, aplaudimos la medida. 

También en su primera comparecencia, a petición propia,
manifestó su interés en desarrollar la Ley 7/2023, de
comunidades baleares o isleñas fuera del territorio balear.
Celebramos igualmente la previsión del programa 231B de
fomento y relaciones de las comunidades Baleares radicadas en
el exterior para la realización de todas las actividades que ha
expuesto. Destaca también la aportación para Casas de
Baleares y para muestras culturales y gastronómicas. 

Por otro lado, también se derivó de su primera
comparecencia, que apostaba con claridad fortalecer la línea de
Baleares con la Unión Europea, mediante una presencia activa
y permanente en Bruselas. Para ello también nos parece muy
oportuna la previsión del programa sobre coordinación de la
acción exterior del Govern. También la gran importancia de la
FIBAE, Fundación de las Islas Baleares en Acción exterior. 

Celebramos también la recuperación de la Oficina de las
Islas Baleares en Bruselas, que consideramos que será un
puntal para que nuestras islas tengan la presencia que merecen
en Europa y también el programa de becas para jóvenes
graduados para asumir conocimientos y experiencia en esta
oficina. 
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En cuanto a la Dirección General de Función Pública, nos
alegra escuchar la apuesta para reducir la temporalidad,
conforme al Decreto ley 6/2022 y la modernización de la
función pública. 

En cuanto a la Escuela Balear de Administraciones
Públicas, en su primera comparecencia, recién llegada a la
conselleria, nos trasladó su gran preocupación por el tapón de
procesos selectivos de oferta pública y por la necesidad de
desembozar los procesos de estabilización del personal
interino, como los concursos de oposición, con el objeto de
dotar a nuestra comunidad de los recursos humanos necesarios
para ofrecer unos servicios de calidad a la ciudadanía. 

Nos complace escuchar que, por fin, hay una firme decisión
de mejorar la formación y la capacitación de los empleados
públicos de nuestra comunidad y de gestionar la selección, la
provisión y la promoción de personal con la finalidad de
incrementar la eficiencia y la eficacia del sector público, y con
ello la satisfacción de la ciudadanía con los acertados
programas que plantea. 

En cuanto a la Dirección General de Emergencias e Interior,
tenemos que tener en cuenta que es una buena noticia la puesta
en marcha de cualquier medida que tenga que ver con la
seguridad. 

En la memoria del Ministerio del Interior de 2022 se nos
decía que la tasa de criminalidad de Baleares era la más alta de
España. Es una buena noticia la puesta en marcha del proyecto
de la escuela de seguridad pública de las Islas Baleares, con el
propósito de centralizar la formación de la Policía Local y
demás personal de seguridad y de emergencias, así como las
dependencias de la actual dirección general, el servicio 112 y
las unidades operativas de emergencia. Todo ello se ubicará en
el antiguo cuartel de Son Banya en Palma.
Es necesario, desde luego, un lugar moderno y adecuado a la
altura de las necesidades que usted ha manifestado y que
requiere una solución urgente. 

En cuanto a Interior, resulta muy necesaria la promoción de
estabilización de las plantillas policiales, la profesionalización
de sus miembros y la coordinación de policías locales de los
distintos municipios. Estos presupuestos, sin duda, facilitarán
todas las acciones que nos ha expuesto. 

En cuanto a la Abogacía de la comunidad autónoma, que se
ocupa de las funciones de representación y defensa en juicio y
asesoramiento jurídico, efectivamente conviene una dotación
presupuestaria amplia y, por supuesto, la dotación de un puesto
de director adjunto, entre otras plazas, ya que es necesario -
como usted bien nos ha dicho- si atendemos al volumen de
trabajo que recae sobre la misma y además a la integración
dentro de su estructura del Institut d’Estudis Autonòmics.

En efecto, estamos convencidos de que estos primeros
presupuestos responden a la voluntad de cambio, a la palabra
dada a los ciudadanos de las Islas Baleares y harán posible la
transformación de nuestra tierra en una comunidad al servicio
del ciudadano y a la altura que merece. 

Consideramos que es necesaria una reforma a conciencia de
la administración y por eso sí que me gustaría preguntarle si
este primer presupuesto permitirá o por lo menos iniciará todo
lo que se refiere al gran proyecto, es decir, cómo será la
administración al final de la legislatura, y si nos encontraremos
con una administración más ágil, más efectiva y más cercana al
ciudadano.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Gil. Ara, per tal de contestar o fer les
observacions que consideri oportunes, té la paraula la
consellera de Presidència i Administracions Públiques, sense
límit de temps.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies a tots. Bé, intentaré recordar tota la
informació, i si no, me la tornen repetir.

He intentat agrupar, perquè al final es reagrupen un poc les
preguntes. Començaria pel tema de l’Oficina anticorrupció,
amb el tema del tancament de l’Oficina anticorrupció, jo crec
que n'hem parlat suficientment en diferents interpel·lacions,
mocions, etc. Jo només vull recalcar i continuo recalcant que,
jo no sé si és que hem tengut tranquil·litat o que no hem sabut
realment el que passava darrera l’Oficina, i ho torn a recordar.
Llavors, a partir d'aquí, per suposat, el personal no es deixa
abandonat, només faltaria, els que havien de tornar a places
tenen les seves places i els que no tenguin places estam en
contacte amb ells per veure quina és la manera d’integrar-los de
tal manera que la seva pèrdua -diguem- de nivells, etc., sigui la
menor possible. Per suposat, aquest govern és totalment
sensible amb els temes laborals i no deixarem de banda a cap
dels seus treballadors.

A partir d'aquí, canal de denúncies externes que no ha posat
en marxa l'Estat, que primer facin els deures els que els hagin
de fer i a partir d'aquí la resta podrem anar també avançant.

El tema del Pla de de conciliació i corresponsabilitat, que
ha sortit també en dues ocasions, aquest pla l’hem passat als
serveis socials, a la Conselleria de Famílies i Afers Socials, que
serà la que l’executarà, però vaja, el que es varen dedicar a fer
era... arribar uns doblers que es va posar en la gratuïtat dels 2
a 3 anys. A partir d'aquí, tota l’execució del pla passarà a la
Conselleria de Socials.

Comissió d'ètica, la Comissió d’ètica, la varen reunir una
vegada en devers quatre anys, eh?, tampoc..., ara pareixerà que
la comissió ètica té una funció bàsica de... de, vaja, de
prevenció de moltíssimes coses i els casos que s'han pogut
detectar s’han vist i s'han anat detectant i corregint.

En tema de personal d’IB3, també el mateix, ja hi ha hagut
contactes, per suposat, a través de Funció Pública amb els
comitès d'empresa, ara que hi ha un nou director esperem que
s'acabi d’agilitar un poc més la interlocució amb l’ens que hi ha
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hagut fins ara, i a partir d'aquí es pugui avançar i, ja li dic,
vàrem posar una foto dia... abans del 23 de maig, que era
internalitzar, i aquest govern el que ha fet és posar un
pressupost per començar a fer efectiva la internalització dels
seus ens. Com deim, molta foto i poca execució. 

Estic totalment d'acord amb vostè que als pressuposts la
foto inicial és una i l'important és que la foto final sigui l'altra.
Per part d'aquesta conselleria s'intentarà sempre que la foto
sigui la més ajustada, tenint en compte que és ver que a
vegades surten coses que fan que no es puguin acabar tal com
un voldria.

En el tema de transparència, vull fer referència que no es
que es vulgui ni minvar la transparència ni es vulgui anar en
contra que el portal de transparència tengui menys efectivitat;
més bé al contrari, ha estat la mateixa cap de servei de
Transparència que ens ha posat damunt la taula la necessitat,
vist el desplegament que hi ha excessiu de normativa en
diferents normes, de fer una compilació en temes de
transparència. És a dir, més bé al contrari, és a dir, facilitar que
a una sola norma la gent sàpiga, les persones sàpiguen on es
poden acollir, tant els càrrecs com la participació ciutadana,
com tot, i que a través del portal també sigui àgil i sigui un
vertader portal de consulta del que fa l'administració.

Marivent, jo he dit al principi que donam... suport, no, no,
els jardins estan oberts al públic, però sí que duim tot el tema
de la despesa ordinària de Marivent. I enguany el capítol ha
pujat per dos conceptes: un, perquè no ha bastat el que s'havia
pressupostat quant a la dotació de despeses comunes, com
poden ser l'electricitat, també l’increment del preu, i després hi
ha, si no vaig malament, 70.000 euros que es pressuposten
perquè la DANA que hi va haver va afectar tota una zona de
pins i s'ha de produir la retirada d’aquests pins. És a dir, no és
que es faci res més extraordinari del que es feia, només que
s'han adequat els preus i es fa una actuació extraordinària pel
tema aquest de la DANA.

Quant a la unitat acceleradora, ja he dic que el cost de la
unitat aceleradora en tema de personal és zero. És a dir, el que
es fa és que depenent del projecte que hi hagi, s'hi inscriuran
uns funcionaris o uns altres, segons el perfil, per donar impuls
a aquells projectes que es puguin considerar estratègics, que no
és duplicitat amb l’Oficina de Projectes Estratègics que està a
la Conselleria d'Economia, perquè són dues oficines, és a dir,
són complementàries, no són... no són... no són duplicades. Una
es dedica a uns projectes molt més en fons europeus, diguem,
projectes més públics, i els altres faran incidència més en
projectes que puguin també ser privats, que puguin
considerar-se de manera estratègica un benefici per a aquesta
comunitat.

La web, la famosa web, no està encara implementada,
queden 150.000 euros per pagar de la web que vostès posaren
en marxa i que s’està retardant la seva efectivitat. 

A partir d’aquí, el fons de contingència el maneja la
Conselleria d’Hisenda, per poder fer aquelles aportacions
extraordinàries que es puguin donar.

Un altre dels temes que ha estat recurrent, bé ... En temes de
Funció Pública, que han sortit diferents aportacions, en temes
de Funció Pública, el que s’està intentant per part d’aquest
govern és fer un pacte de legislatura amb els sindicats, cosa que
no es va aconseguir a la passada legislatura. I a partir d’aquí,
parlar, que ja s’ha començat a parlar, primer ..., el tema de
l’increment professional depèn de l’Estat. És a dir, quan l’Estat
aprovi de la carrera professional..., augmenti, aprovi la Llei de
pressuposts i sapiguem a què ens hem d’atendre, no està
aprovat, després es faran les passes.

En el tema del sector públic, el mateix. Dins el pacte de
legislatura, ja es va començar a incloure la necessitat d’incloure
un apartat del sector públic instrumental que, efectivament,
necessita d’ordenació i d’equilibri.

Un altre tema que ha estat recurrent, ha estat el tema de
Memòria Democràtica, al qual a mi m’agradaria fer una
especial referència, perquè el que es considera com un atac, una
abaixada de pressupost. A veure, no és que hi hagi una
abaixada de pressupost en les execucions del IV Pla de fosses
i de totes les actuacions. El problema que hi ha és que es va fer
un pressupost de 2.288.000 euros en el seu moment i s’ha
executat un 20% d’aquest pressupost i no ha estat aquest
govern en tres mesos. És a dir, un 20% es va executar d’aquests
plans que s’aprovaren..., és a dir, en vuit anys s’ha fet un 20%.
No ho puc dir d’una altra manera, ni es pot dir d’una altra. És
a dir, falta un 80% per executar del IV Pla de fosses, falta un
40% d’executar del columbari, etc.

Jo crec que també, en resum, hem parlat molt de Memòria,
hem dit que aquest govern seguirà fent les actuacions, però el
pla d’execució deixava molt a desitjar en aquests moments. De
fet, crec que ara es comencen, ja ho vaig dir, dues actuacions,
una a Sant Llorenç i l’altra a Formentera. Per tant, seguirem
amb la... I es crearan, per suposat, es reuniran abans de final
d’any les comissions, en aquest cas, tant la que penjava de
Memòria Democràtica, perquè la llei segueix en vigor, com la
comissió més afectada amb el Pla de recuperació de persones
desaparegudes.

A partir d’aquí, el tema..., coincideix amb VOX, coincideix
amb el PP, que el tema de la presència a Europa és bàsica. Per
tant, per a la presència a Europa, hem de tenir l’oficina
operativa, per ventura no m’he acabat d’explicar. La idea no és
només tenir els becaris, que sí, a més en una reunió amb ells
posen molt en valor la seva experiència dins les institucions
europees a través de l’Oficina, sinó de dotar de personal tècnic
fix l’Oficina, perquè s’ha d’estar a Europa, s’ha d’estar de
manera presencial a Europa, s’ha de participar de la xarxa
d’oficines que hi ha de les comunitats autònomes, s’ha d’estar
present en el Comitè de Regions, s’ha d’estar present en els
fòrums d’insularitat i s’ha de tenir una relació directa de tot allò
que passa a Europa, tantper a la Conselleria de Presidència,
com per a la resta de conselleries. Per tant, una aposta ferma
perquè la presència a Europa sigui del tot efectiva.

I, per acabar, els temes dels acords amb VOX estan per
complir-se. Hem de mirar de quina manera ho podem anar
adequant, sense que hi hagi cap tipus de confrontació ni
problema dins la Funció Pública, aquelles mesures que facin
efectiva l’ús de les dues llengües dins la Funció Pública.
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A partir d’aquí, si m’he deixat alguna cosa, em torn posar
a disposició.

LA SRA. PRESIDENTA.

Gràcies, consellera. Reprenem la ronda de rèplica. Per part
del Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Garrido
per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, Sra. Consellera, no he
tengut la sort que em contesti a moltes de les coses que li he
demanat, vostè deu pensar que m’ha contestat, però res més
lluny de la realitat. Li he fet preguntes molt concretes i vostè ha
contestat amb generalitats. 

Ara, em preocupa una cosa, per una banda el Sr. Rodríguez
parlava de les obsessions del Partit Socialista, l’obsessió de
VOX és sempre la mateixa: és el català i sobretot és atacar la
nostra llengua. Li ha recordat l’acord 50 que tenen signat Partit
Popular i VOX, que és el que diu que el català a la Funció
Pública no ha de ser un impediment. Vostè diu que els acords
amb VOX estan per complir-se, i avui VOX ha presentat una
moció que planteja la supressió del català dins la Funció
Pública i també una PNL que planteja l’eliminació del català
dins la Funció Pública. Per tant, m’agradaria que, de manera
clara, claríssima, contesti aquesta qüestió: què farà amb el
català dins la Funció Pública?, suprimirà el català dins la
Funció Pública?, farà el mateix que va fer el Sr. Bauzá?, farà el
mateix que va fer el Sr. Matas?, el Partit Popular tornarà ser el
mateix Partit Popular de sempre?, perquè, al final, VOX li va
posant l’estora, però vostè la va trepitjant i ja li va bé anar
trepitjant aquesta estora.

Quant a la Direcció General de Relacions Institucionals i
Relacions amb el Parlament -i aniré molt ràpid-, crec que un
dels apartats més essencials, és el de suport financer als
ajuntaments i altres ens locals. El Sr. Rodríguez, deia que hay
que ayudar a los ayuntamientos, estam tots d’acord en això. La
Llei de règim local de les Illes Balears obliga que el pressupost
de la comunitat autònoma reculli un 0,5% dels ingressos propis
per a fons de col·laboració econòmica amb les entitats locals.
Entre fons de cooperació, 16 milions; ajudes per a retribucions
de batles, 1.200.000; i el fons de seguretat pública, 2.400.000,
que és el que diu la Llei de règim local, no arriba a aquest 0,5.
Què fan vostès? A l’article 33 de l’articulat de la llei de
pressuposts, davallen aquest 0,5 a un 0,4. Expliqui’m per què
no compleixen la Llei de règim local i per què fan aquesta
davallada amb el major pressupost de la història d’aquesta
comunitat autònoma, que s’omplen la boca de dir-ho, els
perjudicats aquí i els “paganos” són els ajuntaments de les Illes
Balears.

També quant a la Llei de capitalitat de Palma i Eivissa, que
tenen unes previsions concretes quant a projectes, com s’han
d’executar i quin tipus de despesa s’hi poden justificar. I el que
diuen és que es podrà justificar la despesa corrent amb les
aportacions de capitalitat que es fan i les aportacions de
capitalitat que es fan, es fan des d’ITS, 28 milions d’euros
d’ITS. Per tant, crec que hauria de donar explicacions sobre els
projectes d’ITS que aniran assignats a capitalitat de Palma i

Eivissa i també a Reserva de la Biosfera, perquè no ens quadra
gens amb els objectius que plantegen les lleis.

Quant Emergències, parla d’alerta primerenca. Entenem i
compartim que és essencial, de fet, jo el que he sentit
d’Emergències no és res distints a allò que vaig deixar el mes
de juliol d’enguany. L’alerta primerenca és bàsica i sobretot és
bàsica per fer front al canvi climàtic. I Balears és un dels
territoris que més patirà el canvi climàtic. Per això vàrem crear
l’Observatori de Riscos Naturals i Emergències, que pareix que
li ha brotat a vostè amb aquest pressupost. Li record que el seu
grup es va oposar a la creació d’aquest observatori, acusant-me
a mi, en persona, de fer-lo per contractar Miquel Mir. Per tant,
aquest canvi d’opinió m’agradaria que ens l’explicàs.

Diuen que desenvoluparan la xarxa d’informació
meteorològica i la fan amb un encàrrec de gestió a IBITEC.
També ens ha d’explicar aquest encàrrec de gestió a IBITEC.
Aclareixi-ho, perquè m’ha semblat entendre que revisaran
l’INUNBAL. L’INUNBAL està en vigor des de fa un any i
busques, no sé si volia dir que revisaran l’INUNBAL o que
ajudaran els ajuntaments a adaptar-se a l’INUNBAL, supòs que
deu ser aquesta segona fase. Si és aquesta ajuda als ajuntaments
a adaptar-se a l’INUNBAL també, si la pot aclarir una mica.

LA SRA. PRESIDENTA:

Li queda un minut.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Emergències inclou dins la memòria una partida per a un
helicòpter amb capacitat per fer vols nocturns. Quina quantia
s’assignarà a l’helicòpter?, quines funcionalitats tendrà aquest
helicòpter?, quin informe té aquest helicòpter?, perquè és una
de les coses que de manera reiterada es va posant damunt la
taula, però que sempre s’acaba no posant damunt el pressupost,
per totalment ineficient, a no ser que el que vulguin sigui un
Falcon, això ja vostè... posi-ho damunt la taula.

Quant a protecció civil, es va aprovar el Pla estratègic de...

(Remor de veus)

... veig que els fa molta gràcia... Es va aprovar...

(Remor de veus)

 Si puc continuar, presidenta... 

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Diputada, hauria d’anar acabant.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

No, no he acabat. Jo li demanava que fes callar les persones
que acompanyen la consellera, perquè no m’han deixat acabar.
De fet, si el que fan és parlar, crec que mai no s'havia donat
aquest cas a una compareixença.
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LA SRA. PRESIDENTA:

 Bé, jo deman respecte per a tots, però el seu temps ha
acabat.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Idò hem de respectar els compareixents, però també han de
respectar els diputats. No s'havia donat mai un cas com aquest.
Resulta que el Falcon els ha fet una mica de... pessigolles.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, gràcies, Sra. Diputada. Pel Grup Parlamentari
VOX té la paraula el Sr. Rodríguez. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Reconozco que hablar de según
qué temas, un día como hoy, el primero de los dos días de la
infamia que van a llevar a Sánchez a ser investido presidente
del Gobierno, me resulta un poco difícil, que en su discurso de
hoy ha dicho que va a levantar un muro de democracia frente
al Partido Popular y a VOX, pero lo más grave es que ha hecho
referencia a la Oficina anticorrupción en su discurso el Sr.
Sánchez o a... también a la supresión del impuesto de
sucesiones y donaciones en diferentes comunidades autónomas.
Me encantaría saber qué tienen que decir los partidos de la
izquierda y aquellos partidos de la izquierda nacionalista que
se refieren a esta comunidad autónoma como país ante este
ataque frontal desde la tribuna del Congreso de los Diputados
al autogobierno de las Islas Baleares, al Gobierno
democráticamente elegido de las Islas Baleares, al Gobierno
que preside la Sra. Prohens. De verdad, me gustaría saber qué
hubieran dicho si quien hubiera atacado de esta manera frontal
el autogobierno y el Estatuto de Autonomía de las Islas
Baleares hubiera sido un presidente de derechas. 

Dicho esto, también he oído las críticas al mantenimiento de
Marivent, el..., perdón, el Palacio de Marivent. El Palacio de
Marivent fue cedido en el año 1973 por los herederos a la... fue
en el sesenta y tantos a la Diputación Provincial y luego en
1973 la Diputación Provincial lo cedió a la Familia Real como
residencia privada.

Su conselleria tiene un presupuesto, ha dicho, de 116
millones de euros, ni aunque invirtiéramos los 116 millones de
euros en publicidad podríamos pagar lo que ha hecho la
Familia Real, tanto el rey emérito como el rey actual, por
nuestra comunidad autónoma, por su prestigio y conocimiento
en el exterior, y agradezco al actual titular de la Corona, a Su
Majestad el Rey Felipe VI, que siga veraneando en Baleares,
pese a que la izquierda se lo hace cada vez más difícil con su
profusión de insultos.

Nosotros vamos a estar atentos, por supuesto, al desarrollo
y cumplimiento de este presupuesto que usted nos ha
presentado. En líneas generales ya le he dicho, a nosotros nos
gusta la música, tenemos que concretar, ver si nos adecuamos
en la letra. Yo estoy convencido de que van ustedes a dar un
nuevo impulso, muy necesario, a temas de seguridad, temas de
protección civil que estaban realmente abandonados. 

Estoy convencido, además, de que, no me cabe la menor
duda, de que usted como consellera de Presidencia cumplirá y
hará cumplir estos acuerdos que tiene firmados con VOX,
porque además en ningún momento hemos dudado de la
palabra de la presidenta de la comunidad autónoma que ha
dicho que los va a cumplir, que va a cumplir estos acuerdos que
el Partido Popular y ella personalmente cumplen con la palabra
dada.

No dudo de la comprensión lectora de los diputados y
diputadas aquí presentes, que es muy clara en lo que se
respeta... respecto a este punto del acuerdo: “se hará el
desarrollo normativo correspondiente para garantizar que el
desconocimiento del catalán no penalice en el acceso a la
función pública”. Creo que ahí caben muy pocas
interpretaciones. Yo..., por supuesto que nosotros vamos a ser
flexibles porque la acción de gobierno corresponde al Gobierno
y por tanto es al Gobierno al que le corresponde dar
cumplimiento a este acuerdo, y así se lo vamos a exigir, pero a
priori no tenemos por qué dudar de que esto va a ser de esta
manera y estaremos vigilantes. 

Le deseamos, por supuesto, en las tareas que tiene
encomendadas el mayor de los éxitos. 

Creemos que este presupuesto es suficiente para el
desarrollo de las tareas que tiene usted encomendadas. Creo
además que las personas de su equipo, que conozco
personalmente, son personas altamente capacitadas y
preparadas para desarrollar las tareas que tienen encomendadas
y, sin más, lo digo: desearle el mejor de los aciertos y que
sigamos recorriendo este camino juntos a pesar de los palos que
nos quieran poner en las ruedas.

Gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula la Sra. Ramon, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, hi ha hagut preguntes
que no se m'han contestat, però sí que... si en el següent torn no
es contesten li faré preguntes per escrit i... si em poguéssiu
contestar beníssim.

Com que tenc cinc minuts i em vull regir en el temps i no sé
si tendré temps i com que s'han fet preguntes en aquests aquest
segon torn un poc en el sentit que també volia fer, sí que
m'agradaria matisar sobretot una cosa que quan ho ha dit la Sra.
Gil..., jo no he dit que hi hagi hagut ... uns superrecortes, he dit
que hi havia hagut retallades a la partida de memòria
democràtica que, a més, la consellera ha dit que així era, ha
donat les explicacions per les quals hi ha hagut aquestes
retallades, però només era per aclarir-ho perquè no he dit que
la conselleria hagués sofert unes retallades generalitzades.

Per matisar també, consellera, deia que... no suposa una
duplicitat l'Oficina de Fons Europeus amb la unitat
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acceleradora. Si no suposa una duplicitat, m'agradaria, si m’ho
pogués contestar, com es triaran aquests projectes de la seva
conselleria i què suposaran, agilitaran... o ajudaran a agilitar
tràmits?, com triaran els projectes?, etc. 

I per un incís i... que m'ha quedat per dir i també ho vàrem
dir a la primera compareixença el mes de setembre, i també un
poc amb l'objectiu de millorar aquesta coordinació que deia
vostè amb Emergències, nosaltres seguirem reiterant i
reivindicant la policia autonòmica, que seria una manera de no
sols coordinar de manera eficaç els serveis de seguretat d'aquí,
sinó també que seria un bon cos per als municipis, coneixem
tots les dificultats moltes vegades que es troben per tenir agents
al seu municipi, sobretot als municipis més petits i que puguin
atendre tota la demanda que es necessiten... des d’aquests
municipis. 

Una darrera cosa que..., i veig que també ha passat i passa
a altres conselleries, en aquest cas al Servei d'Emergències, hi
havia un programa SOIB Jove que va finalitzar el juliol, posa
la memòria, i la pregunta és si es té previst tornar demanar
aquests programes en el cas que surtin, perquè no sols
beneficien els joves que accedeixen al món laboral per primera
vegada, sinó que també és una manera que l'administració
pugui tenir personal qualificat per dur a terme les accions.

I només m'agradaria acabar amb el que li he dit, no?, són
uns pressuposts..., esperem que aquesta previsió que la
conselleria ha fet, que la consellera ha fet d'aquests,
evidentment, farem, en el cas que ho consideren, esmenes per
millorar aquests pressuposts, però sí que animaria la consellera
i el seu equip, evidentment, a intentar complir al màxim aquests
objectius, que es proposin, que no quedin sols en paraules,
sobretot aquests que ens ajudin a millorar l'administració, a
agilitar-la, fer-la més transparent i, sobretot, accessible al
ciutadà.

I m'agradaria acabar reiterant, evidentment, la demanda, una
altra vegada, que sigui clara la consellera en el tema del català
a la funció pública. Són acords que han firmat vostès, però que
seremos flexibles, ja ho veurem, el temps ho dirà i aquestes
properes setmanes que tenim uns pressuposts a aprovar veurem
si seremos flexibles o el tema del català a la funció pública,
com deia la Sra. Garrido, que ha entrat una... una moció i una
proposició no de llei veurem com condicionen aquests
pressuposts de cara a 2024.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Ramon. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Consellera, no m'ha
contestat..., li he fet preguntes sobre accions polítiques de
participació ciutadana i voluntariat, i no sé si m'ha contestat,
perquè..., bé, diria que no, però no em voldria haver perdut.

Després, en contractació pública, jo no sé si m'he errat en
les preguntes que li he fet. Vostè du..., la contractació pública
està a càrrec de Presidència?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Sí, sí, les directrius, sí. Voldria saber si hi ha previsions de
fomentar o de donar impuls a la contractació socialment
responsable i mediambientalment sostenible i, sobretot, si hi
haurà reserves de mercat per a entitats del tercer sector.

I com a dues preguntes noves, que no estan exactament
lligades amb els pressuposts, però sí que m'agradaria saber si
tenen alguna idea de començar..., no tenim Sindicatura de
Greuges autonòmica. Crec que si a algú li toca començar a
caminar aquest camí és a la seva conselleria. Jo ja vaig fer una
pregunta a la presidenta, va reconèixer que aquest òrgan que és
estatutari, certament, està pendent després de quaranta anys, i
bé, jo crec que aquest camí s'hauria de començar a caminar. 

Menorca té Síndic de Greuges o Sindicatura perquè és un
òrgan col·legiat que funciona bastant bé, són tres síndics i
síndiques, i els ajuntaments s'hi han adherit i resulta que, clar,
també arriben temes autonòmics perquè la ciutadania, que no
té cap obligació de tenir un màster en competències t’ho entra
tot i, clar, queda aturat. M'agradaria saber si tindran un poc
algun tipus d’iniciativa.

I ara, com que contra el vicio del pedir está la virtud de no
dar m'atreviré a demanar-li si durant aquests quatre anys
començarem a caminar alguna iniciativa en les competències de
justícia, que segur que sap vostè que estem a la cua de l'Estat en
satisfacció de com va la justícia a Balears, que compartim
territori únic amb les Castelles, amb Múrcia, tenim molt poc a
veure amb aquests territoris, i no ho dic per menysprear, sinó
perquè aquí arriben funcionaris que quan posen el primer peu
ja estan intentant veure com poden tornar a ca seva, i açò per a
res no va en benefici del servei que es mereix la ciutadania
d'aquesta comunitat autònoma. 

Moltes gràcies... Perdó, una pregunta molt concreta sobre
Menorca: vostè ha parlat de les noves instal·lacions de l'EBAP
a Menorca, als quarters de Santiago, podria indicar la partida
pressupostària on estava el primer any, que crec que eren 600
i busques... 

Gracias.

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, diputada. Per part del Grup Parlamentari Popular
té la paraula la Sra.  Gil, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, vicepresidente. Se ha hablado por parte de la Sra.
Garrido de la capitalidad, y yo sí que quiero aprovechar para
decir que la ecotasa al fin va a financiar proyectos concretos y
no ideas, lo cual es muy importante, ya que 28 millones de la
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ecotasa irán a la Conselleria de Presidencia. Para nosotros es
muy importante, pues la efectividad de la Ley 23/2006, de 20
de diciembre, de capitalidad de Palma, se asignan 20 millones
de euros para la capitalidad de Palma y en esta línea también a
la capitalidad de Ibiza se destinan 4 millones de euros, dinero
que saldrá de esta conselleria, y que el Ayuntamiento de Ibiza
deberá utilizar para proyectos vinculados al turismo y al medio
ambiente, por lo cual resulta muy positivo que sea la primera
vez que la Ley de capitalidad de Ibiza tenga una partida
específica en las cuentas de la comunidad. 

Por otra parte, en cuanto a la Reserva de la Biosfera,
consellera, usted en su primera comparecencia nos dijo que uno
de los objetivos de este gobierno era poner en marcha sin más
demora la Ley de Reserva de la Biosfera en Menorca, al objeto
de conseguir un modelo de gestión sostenible y diferenciado
para garantizar la protección de su patrimonio natural,
paisajístico y cultural. Por lo tanto, también celebramos que 4
millones de euros procedentes de la ecotasa se destinen a este
proyecto.

En cuanto a la intervención de la Sra. Ramon, creo que
sería..., no sé si nos podría aclarar, consellera, porque para
nuestro grupo es importante, más que tender a una policía
autonómica apostar por una insularidad digna que respete no
solo la insularidad, sino también la doble y la triple insularidad
que padecemos. 

También le agradezco y he entendido el sentido de los
recortes y aprovecho para incidir en que son expansivos y
adecuados para desarrollar el programa político presentado.

Y ya para terminar, solo me queda reiterar el
agradecimiento tanto a la consellera como a su fantástico
equipo y desearles mucho ánimo y muchos aciertos, porque sus
buenas políticas y una eficaz y eficiente gestión del presupuesto
repercutirá en beneficio de todos los ciudadanos de la
comunidad autónoma de las Islas Baleares.

Gracias.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Gil. Per a la contrarèplica, té la paraula la
consellera de Presidència i Administracions Públiques.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Passaré a quatre coses molt concretes, un poc pel darrer. El
tema del voluntariat és que es va passar a la conselleria de...
social, de Famílies i Afers Socials, per això està com a dividit.
És clar, jo he fet referència al voluntariat, però les agrupacions
de Protecció Civil... com a més vinculats al tema
d'emergències. 

La Junta Consultiva de Contractació està a Hisenda, però a
part de tot aquest tema sí que ja hi ha hagut diferents contactes
per impulsar mesures dins els plets de tenir en compte mesures

de caràcter social i de qualque manera ja des de Cooperació,
des de la Direcció General de Cooperació hem tengut un parell
de trobades per mirar d'avançar cap a aquests reconeixements
socials, que crec que l'administració n’ha de donar exemple,
sempre respectant els principis de competència. 

La partida de l'EBAP al quarter és de 660.000 euros per a
2024 i de 440 per al 2025 per acabar les obres.

El tema del Síndic de Greuges, la veritat és que aquest
govern no l’ha descartat. És a dir, la figura del síndic queda...,
crec que és la darrera figura que queda per desenvolupar i no
està descartada, així com sí que està descartada de moment la
policia autonòmica, no està en previsió. 

Quant a les transferències de justícia, jo estic totalment
d'acord amb vostè que serien totalment necessàries. El
problema és que encara no hem pogut acabar, com diríem,
d'integrar tota la transferència de costes, que va venir molt mal
dotada, amb molt poc personal i som més partidaris de primer
acabar de consolidar el que tenim, que suposarà un esforç
pressupostari considerable, abans d'intentar assumir noves
competències que s'han de fer amb tota la dignitat possible, no
només amb una retxa, sinó que siguem capaços d'assumir-les. 

No sé si m'he deixat... El tema dels joves qualificats, sí, vull
dir, de fet, dins..., he tengut la sort de compartir feines amb
joves qualificats aquests anys i és una figura que la consider
bàsica quasi, quasi també per als que feim feina a
l'administració, perquè ens aporten també un valor afegit a la
nostra feina. 

Moltes gràcies al Grup Popular per les seves paraules i
intentarem deixar en quatre anys un poc millor aquests avanços,
sobretot en temes de digitalització, modernització i al final de
transparència i manera de relacionar-se amb l'administració per
part dels ciutadans.

No sé si m'he deixat qualque cosa més. 

Ara, per acabar, contestaré al Grup Socialista. Bé, moltes
gràcies al Grup VOX per la seva confiança i li diré el que ja és
un fet en aquests moments, és que, li he dit un parell de
vegades, vostè va eximir del català tots els interins, tots els
interins que es presentaren, de fet, no sé si ho va fer d'amagat
amb els seus socis de govern que els donaven suport; no només,
no és només això, és que els ho varen llevar com a requisit.

Els metges que tan espantats ara, perquè els metges que
vostès, un a un, un a un, de manera reiterada eximien del català,
un a un, quan aquest govern ho fa de manera pública i
transparent, ens hi tiram tots al coll.

El programa de Joves Qualificats, tampoc se'ls ha exigit el
requisit de català, per ventura perquè ja el tenen, perquè, a
veure, han canviat molt els estudis i han canviat molt la resta de
coses. Per tant, per suposat, hem de complir acords, estic
segura que ens asseurem, es faran les coses de manera
tranquil·la i sense que suposi cap alteració dins el funcionariat
de la comunitat autònoma. 
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Després, vostès complien amb el tant per cent que els
tocava de suport als serveis de corporacions locals? Jo crec que
tampoc; és a dir, ens retreuen que nosaltres no complim, però
vostès tampoc, pressupostaren menys del que nosaltres hem
pressupostat per a enguany. Sí, aquí hi ha les dades es poden
mirar perquè són públics i estan penjats.

Després, nosaltres vàrem atacar RiscBal o no el vàrem
atacar, no ho sé, jo no hi era, és una eina que ens vàrem trobar,
és un plurianual que ens vàrem trobar, crec que és una eina
bona, ho reconec, crec que és una eina bona per a aquesta
comunitat autònoma. El gran problema, Sra. Garrido, el gran
problema és que varen deixar tota una sèrie d'acords entre el
febrer i el maig del 2023 que, sincerament, se'ls veia molt el
llautó, és que en el maig del 2023 es presenta el RiscBal, pla de
voluntariat el qual no miraren durant quatre anys d'agrupació
civil, aprovats abans d'acabar la legislatura. Creació d'una
oficina de la qual no trobam ni una acta per enlloc, març del
2023. Suma y sigue, suma y sigue.

És a dir, jo no és que..., jo no hi era, per tant, i ja dic,
reconec que el Pla RiscBal és un és un observatori que crec que
és una bona eina per a aquesta comunitat autònoma, però és
que hi va haver tota una sèrie d'acords dels quals m'agradaria
saber quins eren els seus suports; és a dir, en els darrers tres
mesos de legislatura, començar a aprovar coses -jo vull pensar
que vostès pensaven que repetirien-, per suposat pressuposts
zero a un munt de partides, i després venen a criticar amb punts
i senyals diferents coses d'aquest pressupost, fins i tot de la Llei
de capitalitat, que en aquests moments la Llei de capitalitat el
que es vol és que sigui per a projectes, per a coses en concret,
quan vostès, a Menorca, no donaren un euro -un euro- l'any
passat, ni un euro, i ara vénen a posar en tela de judici com
repartim el tema de la Llei de capitalitat.

M'agradaria que tot es fes de mans, d’acord amb els
consells, d'acord amb els grups i que féssim arribar a les Illes
tot el que es mereixen i que tenguin una dotació correcta, tant
per part de la conselleria, com per part de tota la resta de
conselleries, que, de fet, donin resposta a moltes de les
mancances que han quedat no sols a Mallorca, sinó també a
Menorca, a Eivissa i a Formentera.

Amb el tema de bombers, perdoni, amb el tema de bombers
som conscient que hi ha un problema, de fet, s'han posat en
contacte i ens han demanat ajuda, sobretot des del Consell de
Formentera, que és un poc repetitiu, ens han demanat ajuda,
sobretot en tema de legislació i a veure com podíem millorar
els efectius, i des de la secretaria general intentarem respondre
i ajudar en tot el que puguem en aquestes necessitats.

Moltes gràcies, i deman disculpes si no he respost tot el que
m'han demanat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Consellera, a vostè i al seu equip, per aquesta
compareixença. I, una vegada acabat el debat, esperem que
puguem dinar tots bé.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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